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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

کارگران توان چانه زنی ندارند
استاد اقتصاد دانشگاه مازندران معتقد است تعیین 
حداقل دســتمزد را نباید به بازار کار ســپرد؛ چون 
می تواند خیلی خطرناک باشد و چنین وضعیتی عده 
کثیری را به زیر خط فقر سوق می دهد. زهرا کریمی 
تاکیــد دارد، حداقل مزد قانونی در ایــران، در حال 
حاضر زیر خط فقر است. وقتی این حداقل دستمزد 
بالا می رود حداقل اشــتغال غیررســمی هم کمی 
تحت تاثیر قرار می گیرد و اگر حداقل مزد رســمی 
تغییر نکند آنهایی که این حداقل قانونی را دریافت 

نمی کنند، مزدشان ثابت باقی می ماند. ...

  گزارش

خانه تکانی از شهر اصفهان 
 درحالی که این روزها شهر و شهروندان به مقابله با 
کرونا برخاســته اند و امید دارند تا با آغاز سال نو بر 
این ویروس غالب شوند شهرداری همچون سالهای 
گذشــته، اصفهان را خانــه تکانی و شــهر را آماده 
شروعی دوباره می کند. شهردار اصفهان با اشاره به 
نزدیک شدن به ایام نوروز، اظهار کرد: همکاران من 
در شهر و پیمانکاران شهرداری مشغول رنگ آمیزی 
جدول ها، هرس زمستانه درختان و کاشت گل های 
زیبا در شهر هستند، بهار در راه اســت و باید آماده 

بهار و لبخند طبیعت باشیم و ...

۰۴

۰۳

نسخه اقتصادی سارس برای کرونا 
تاثیر بیماری سارس2003 بر اقتصاد چین و تعمیم آن به کسب و کارهای ایران در روزهای آینده؛

این روزها که ویروس کرونا همه گیر شده بسیاری به یاد بیماری مهلک سارس در اوایل قرن بیست و یک افتاده اند. بیماری سارس 
نیز مانند کرونا از کشور چین آغاز شد و تاثیرات چشمگیری بر اقتصاد آن کشور گذاشت. سارس نیز مانند کرونا از چین به دیگر 
کشورها سرایت کرد و در مدت کوتاهی 27 کشور را درگیر خود کرد. در فاصله سال های 2002 تا 2003، حدود ۸ هزار به بیماری 
سارس مبتلا شدند که 77۴ نفر از این افراد جان باختند.کرونا خاطرات مرگبار ســارس را زنده کرده است. اما تجربه سارس در 

اقتصاد چین و ردپای آن بر بازار این کشور می تواند مسیر روزهای آینده اقتصاد ایران را مشخص کند. 

گزارش

۰۵
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رئیس مرکز پژوهش های شورای شهر اصفهان از طراحی و اجرای خط تولید ماسک 
در چند روز در اصفهان خبر داد. کوروش خسروی در صفحه اینستاگرام خود با 
اشاره به طراحی و اجرای خط تولید ماسک در چند روز در اصفهان، نوشت: شرکت 
دانش بنیان بهیار صنعت سپاهان در فاصله چند روز )کمتر از 72 ساعت( خط تولید 
ماسک را طراحی کرد و ساخت. وی ادامه داد: برای تحقق این امر مهم، پرسنل این 

شرکت بدون استراحت و تا صبح کار کردند.

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان با اشاره به ذخیره 3۴۸ 
میلیون مترمکعبی سد زاینده رود، گفت: با توجه به افزایش مصرف آب در پی شیوع 
ویروس کرونا، خط قرمز و اولویت نخست وزارت نیرو و استان، تامین آب شرب است. 
حسن ساسانی افزود: در حال حاضر حجم مخزن زاینده رود 3۴۸ میلیون مترمکعب 
است و بارش های چند روز اخیر با حجم ۱۸۸ میلیمتر کمک کرد تا اختلاف بارش ها 

را نسبت به سال گذشته و متوسط بلندمدت کاهش دهیم.

کرونا یک ویروس وحشی و جهش یافته 
مهربان  نسبتاً  کودکان  برابر  در  است. 
سن  هرچه  است.  کم خطر  دستکم  یا 
بالاتر می رود یا انسان ضعیف تر می شود 

مهاجم تر و خطرناکتر می شود. 
 2 است.  سریع الانتشار  جدید،  کرونای 
قاعده ی  در  وقتی  است.  کشنده  درصد 
ریه  می نشیند پس از چند روز به شکل 
انفجاری ریه را پر می کند و قلب را از کار 
می اندازد. فعلا واکسن و درمان ندارد. باید 
پیشگیری کرد و در صورت ابتلا، درمان 

حمایتی نمود.
بر اساس آمار، کشور ما کانون انتشار در 
خاورمیانه شده است. همسایگان ایران به 
درستی مرزهایشان را به روی ما بسته اند. 
مقابله با این ویروس نیازمند پول است. 
دولت افغانستان 25 میلیون دلار بودجه 
برای پیشگیری از گسترش کرونای جدید 
اختصاص داده است. اتحادیه ی اروپا 250 

میلیون دلار.
اقتصاد ایران نسبت به سال های قبل، دهها 
میلیارد دلار فقیرتر شده است. ذهن و 
توان دولت و ملت ایران در طول این سالها 
درگیر تحریم شده است. ما تحت استرس 
مداوم قرار گرفته ایم. کرونا همانطور که 
انسانهایی با بیماریهای زمینه ای و ضعف 
از پای درمی آورد، حکومتهای  ایمنی را 
بیمار یا ناتوان را هم پاکسازی می کند. 
مردمی که محدودیتهای قرنطینه را به 
تعطیلی  فرصت  در  و  می گیرند  سُخره 
مدارس راهی شمال می شوند و نیز مردمی 
می کنند  احتکار  را  بهداشتی  اقلام  که 
انباشته،  خطاهای  چنین  با  انسانهایی 
بهترین قربانیان کرونا هستند. کرونا آمده 

است تا همین ها را نابود کند!
کرونای جدید می خواهد بی رحمانه قانون 
را اجرا کند و جهان  پاکسازی داروینی 
نماید.  پاک  کهنسالان،  و  بیماران  از  را 
ویروس های  نشود،  موفق  کرونا  اگر  تی 
ادامه  را  کرونا  راه  بعدی  جهش یافته ی 
بقا  تنازع  عرصه ی  عرصه،  می دهند. 
توان  که  می ماند  زنده  موجودی  است. 
تطابق بالایی داشته باشد نه اینکه الزاماً 

باهوش ترین و قدرتمندترین باشد.
چین با تکنولوژی خیره کننده و حکومت 
از  عاری  تقریباً  و  متشکل  و  منسجم 
آن  و  داد  شکست  را  ویروس  فسادش، 
بزرگترین جمعیت جهان را )یک میلیارد 
از  را(  انسان  هشتادمیلیون  و  سیصد  و 
دست کرونا تقریباً خلاص کرد. ولی ما 
ملت و دولت و حکومتی پرادعا که هر 
صبح مان با رجزخوانی برای جهان شروع 
ویروس  این  بوسیله ی  اکنون  می شود، 
میکروسکپی چنان به بازی گرفته شده ایم 
که دست وپایمان را گم کرده ایم. مسئولین 
مان پرت وپلا می گویند و جامعه مان نگران 
است. ویروس دارد برای ما نصیحه الملوک 
امام محمد غزالی طوسی و اخلاق ناصری 
تدریس  را  طوسی  نصیرالدین  خواجه 
می کند.او به ما می گوید اگر می خواهید 
زنده بمانید باید عاقل باشید. باید با جهان 
بسازید)قدرت تطابق داشته باشید( باید 
اولویت های زندگی تان را درست تعیین 
کنید. باید اخلاق درست داشته باشید. 
ملت  کند  احتکار  ماسک  که  ملتی 
بدبختی است. باید آینده نگر باشید. ملتی 
که ۱500 پزشک آن فقط در یکسال و 
فقط به یک کشور مهاجرت کرده است، 
در چنین روزهای سخت بیچاره خواهد 
بود. کرونا می گوید باید ثروتمند باشید 
که اگر این ویروس شما را از پای درنیاورد 
ویروس جهش یافته ی بعدی این کار را 

خواهد کرد.

ذخیره 348 میلیون مترمکعبی سد زاینده رود اجرای 3 روزه خط تولید ماسک در اصفهان
گزارش

   دیدگاه

پیام کرونا 
برای ملت ایران

Is fahan

در گفت وگو با رئیس سابق مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی مطرح شد؛

 نوسان:سید محمود فاطمی عقدا، 
رئیس سابق مرکز تحقیقات راه، مسکن 
دلیل  به  است  معتقد  شهرسازی  و 
نااطمینانی و انتظارات تورمی در بازار، 
هجوم به بازار مسکن برای خرید شروع 

شده است.
 بق آمار بانک مرکزی، تعداد معاملات 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران در 
هزار  به 73.۴  سال ۱3۹۸  ماهه   ۱۱
واحد مسکونی رسیده که در مقایسه با 
مدت مشابه سال پیش از آن 3.۶ درصد کاهش نشان می دهد، اما با این حال روند 
نقطه به نقطه نشان از آغاز افزایش ها در تعداد معاملات و همچنین قیمت مسکن در 
شهر تهران دارد. مطابق این آمارها معاملات انجام شده در بهمن ماه امسال نسبت 
به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب 2۴ و ۴2 درصد افزایش داشته است. 
همچنین در این ماه متوسط قیمت فروش یک متر زیربنای واحدهای مسکونی شهر 
تهران به ترتیب ۴.3 و ۴۴.۴ درصد افزایش نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل 
داشته است. در ماه مورد بررسی شاخص بهای اجاره مسکن در شهر تهران و در کل 
مناطق شهری نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب معادل 2۹.۴ و 
3۱.5 درصد رشد نشان می دهد. برخی از کارشنان مسکن اعتقاد دارند تورم مسکن 
در سال گذشته به حدی بوده که امکان این افزایش ها را در سال جدید غیرممکن 
می کند. از نظر اینها رکود در بازار مسکن مشهود است و این آمارها منتج از معاملاتی 
صوری  است که از سوی برخی جریانهای مافیایی مسکن و به قصد رشد قیمت این 

کالا صورت گرفته است.
در این زمینه رئیس سابق مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی نظری متفاوت ارائه 
می کند. سید محمود فاطمی  عقدا در گفت وگو با ایرناپلاس اظهار کرد: مطمئناً رشد 
معاملات هم در شهر تهران و هم اطراف وجود داشته و بازار معاملات تا حدودی فعال 
شده است. افزایش قیمت هم طبیعی است و با توجه به رشد اقلام اصلی به خصوص 
آهن آلات بالطبع مسکن هم رشد کرده است. وی با بیان اینکه قیمت مسکن کمترین 
رشد را نسبت به بازارهای موازی علی الخصوص بورس داشته، افزود: با این حال بازار 
مسکن متفاوت از ارز، طلا و بورس است، زیرا بازاری ثابت و سرمایه ای است و انتظار 

می رود به اندازه آنها هم رشد قیمتی نداشته باشد.
فاطمی  عقدا درباره عوامل رشد تقاضا در مسکن نیز توضیح داد: بخشی از تقاضای 
مسکن مصرفی و بخشی هم به دلیل نگرانی از تحولات اقتصادی سال آینده بروز 
کرده است. مشخص نیست سال آینده برای فعالان بازار چه اتفاقی در قیمت کالاها و 
مسکن خواهد افتاد، به همین دلیل قبل از عید هجوم به بازار مسکن و خرید شروع 
شده است. موضوع دیگر این است که نقدینگی بالایی در کشور وجود دارد که به 
دنبال بازاری امن می گردد. بنابراین علی رغم رشد بازار سهام، نگرانی از حبابی بودن 
و سقوط شاخص وجود دارد که موجب خروج سرمایه از این بازار می شود. در این 
شرایط بازار مسکن، بازار مطمئن تری خواهد بود که در صورت عدم کنترل دولت، 

امکان هجوم، خرید و جهش قیمت در آن وجود دارد. 

آغاز هجوم به بازار مسکن

کرونا هتل های اصفهان 
را خالی کرد

رئیس جامعه هتلداران استان اصفهان 
با تاکید بر اینکه کرونا به یکباره ظرفیت 
هتل های اصفهان را خالی کرد، گفت: 
برای  منعی  و  دستورالعمل  حالیکه  در 
ظرفیت  اما  نداریم،  مسافران  پذیرش 
حدود  به  اصفهان  های  هتل  اشغالی 
بیگی در  2 درصد رسیده است. کریم 
خصوص وضعیت هتل های اصفهان در 
پی شیوع ویروس کرونا در کشور، اظهار 
کرد: متاسفانه با شیوع این بیماری در 
کشور، تمام تورهای مسافری کنسل و 
مسافران سفر خود به اصفهان لغو کردند 
و به یکباره هتل های این شهر خالی از 
مسافر شده است. وی تاکید کرد: در پی 
شیوع کرونا در کشور معاونت گردشگری 
کشور در نامه ای به هتل ها ابلاغ کرد که 
اتاق  رزرو  بابت کنسلی  دریافتی  وجوه 
های خود را به افراد و تورها بازگردانند، 
سفر  از  بیماری  این  دلیل  به  چراکه 
منصرف شده اند که در پی این دستور 
تمام هتل ها ملزم به بازگرداندن وجوه 

مسافران شدند.
رئیس جامعه هتلداران استان اصفهان 
به  افزود: تمام تورهای مسافری کشور 
جهت  و  کشور  در  کرونا  شیوع  دنبال 
مقابله با این بیماری، از اسفند تا پایان 
فروردین سفرهای خود را کنسل کرده 
اند. وی اظهار کرد: در پی شیوع کرونا 
و  دستورالعمل  حالیکه  در  کشور،  در 
نداریم،  مسافران  پذیرش  برای  منعی 
های  هتل  اشغالی  ظرفیت  اکنون  اما 
اصفهان به حدود 2 درصد رسیده، چراکه 
مسافری وجود ندارد. بیگی با بیان اینکه 
گردشگری و همچنین جامعه هتلداران 
دستخوش  امسال  ابتدای  از  کشور 
اتفاقات بسیار شد، گفت: ابتدای امسال 
درگیر  هتلداری  و  گردشگری  صنعت 
تبعات و خسارات ناشی از سیل، سپس 
تنش های سیاسی و خارجی و کنسلی 
برخی تورهای خارجی به ایران شد که 
در آخر کرونا ضربه نهایی را به صنعت 
تاکید  با  وی  زد.  کشور  گردشگری 

هتلداری  صنعت  برای  باید  اینکه  بر 
کرد:  تصریح  شود،  اندیشیده  تدبیری 
باید توجه داشت که هتلداری و هزینه 
های آن سرسام آور است و با وجود تمام 
هتل  دلخوشی  امسال،  مشکلات  این 
ها به تورهای پایان سال و نوروز بود تا 
بتوانند بخشی از هزینه ها و ضرر و زیان 
طول سال خود را جبران کنند که شیوع 
را  این صنعت  در کشور  کرونا  ویروس 
دوباره تحت شعاع قرار داده است. بیگی 
با تاکید بر اینکه ضرر اقتصادی هتل ها از 
ویروس کرونا جبران ناپذیر است، گفت: 
اکنون در پی برآورد هزینه ضرر و زیان 
هتل های اصفهان هستیم و در صورتی 
که این خسارات جبران نشود شاهد موج 

از بیکاری پرسنل هتل ها هستیم.

نگرانی از سلامت 
فرآورده های دامی نداریم

اصفهان  استان  دامپزشکی  مدیرکل 
و  تولید  در حال حاضر سلامت  گفت: 
عرضه فرآورده های دامی از جمله شیر، 
مرغ و گوشت تحت نظارت دامپزشکی 
استان اصفهان است و هیچ نگرانی بابت 
ندارد.  وجود  جدید  کرونای  ویروس 
شهرام موحدی با اشاره به شیوع ویروس 
کرونا و نگرانی برخی مردم در خصوص 
محصولات دامی و صنایع لبنی، اظهار 
و  نیست  جدیدی  موضوع  کرونا  کرد: 
ویروس آن در دام شناخته شده و بیماری 
های خاص خود را دارد و ما سال هاست 

با این بیماری در حوزه دام آشنا هستیم. 
وی در خصوص کووید ۱۹، توضیح داد: 
آنچه سازمان بهداشت جهانی دام اعلام 
کرده هیچ گونه ردپایی مبنی بر انتقال 
ویروس کرونای جدید از دام و یا فراورده 
های خام دامی به انسان دیده نشده و 
حتی در سطح دنیا گزارش نشده است. 
وی افزود: البته برخی دام های زنده نیز 
توانند  می  مکانیکی  انتقال  وسیله  به 
ویروس را منتقل کنند، به این شکل که 
شخص در محیط بیرون نباید به طور 

مستقیم با سگ و گربه در ارتباط باشد.
موحدی اظهار کرد: در حوزه فراورده های 

خام دامی از جمله گوشت، مرغ، شیر و 
... هیچ مشکلی در انتقال ویروس کرونا 
جدید در کشور و استان وجود ندارد. وی 
با تاکید بر اینکه تضمین فراورده های 
دامی بر عهده دامپزشکی است، تصریح 
کرد: در حال حاضر سلامت تولید و عرضه 
فراورده های دامی از جمله شیر، مرغ و 
گوشت تحت نظارت دامپزشکی استان 
اصفهان است و هیچ نگرانی بابت ویروس 
مدیرکل  ندارد.  وجود  جدید  کرونای 
کرد:  تاکید  اصفهان  استان  دامپزشکی 
حوزه فراورده های دامی از جمله شیر 
و لبنیات بسیار گسترده است و با تلاش 
های دامپزشکی سال جاری حدود ۱2 
هزار تن خامه و ۶ هزار تن پنیر از اصفهان 

به روسیه صادر شده است.

منشور ۲۲گانه 
برای نانوایان اصفهانی 

نایب رئیس انجمن علوم و فنون غلات 
اصفهان گفت: به نانوایان و تمام کارگران 
مشاهده  به محض  ایم  کرده  اعلام  آن 
نشانه هایی همچون تب و سرفه از کار 
کردن امتناع کنند و در تلاشیم نانوایانی 
که مشکوک به علایم کرونا هستند، در 
نانوایی حضور نداشته باشند. محمدرضا 
خواجه، در خصوص اقدامات پیشگیرانه 
شیوع  با  مقابله  برای  اصفهانی  نانوایان 
اتحادیه  کرد:  اظهار  کرونا،  ویروس 
نانوایان اصفهان، منشوری 22 گانه جهت 
راهنمایی  برای  کرونا  شیوع  با  مقابله 
و شبکه  ها  گروه  در  و  تنظیم  نانوایان 
های مجازی مختلف ارسال کرده است. 
با چاپ  نیز  افزود: وزارت بهداشت  وی 
پوستری توصیه ها و اقدامات لازم برای 
مقابله با کرونا را برای نانوایان چاپ کرده 
و بر ضرورت استفاده از دستکش، کلاه و 

ماسک تاکید کرده است.
نایب رئیس انجمن علوم و فنون غلات 
که  فردی  البته  داد:  توضیح  اصفهان 
نان را تحویل مردم می دهد می تواند از 
دستکش استفاده کند، اما نانوایانی که در 
پخت نان دخیل هستند امکان پوشیدن 
خصوص  در  وی  ندارند.  را  دستکش 

بررسی سلامت نانوایان، تصریح کرد: به 
نانوایان و تمام کارگران آن اعلام کرده 
ایم که به محض مشاهده نشانه هایی 
همچون تب و سرفه از کار کردن امتناع 
کنند و در تلاشیم نانوایانی که مشکوک 
به علایم کرونا هستند، در نانوایی حضور 
نداشته باشند و تذکرات لازم را از طریق 
آنها می  به  آموزشی  پیام های  و  فیلم 
به  دهیم. وی در خصوص وجود چاقو 
خصوص در نانوایی های سنگکی بر روی 
پیشخوان نانوایی و استفاده از آن برای 
تکه کردن نان، به مردم توصیه کرد؛ به 
خصوص در شرایط فعلی برای خرید نان 
سفره ای همراه داشته باشند و نان را بر 
روی آن سرد کنند. به گفته نایب رئیس 
اصفهان،  غلات  فنون  و  علوم  انجمن 
 ۴500 و  اصفهان  در  نانوایی   ۱700
نانوایی در استان اصفهان فعالیت دارند 
منشوری  اصفهان  نانوایان  اتحادیه  که 
22 گانه را برای برای مقابله با حملات 
ویروس کرونا به نانوایان ابلاغ کرده است. 

ضدعفونی کردن 
مستمر پایانه ها 

جاده  نقل  و  وحمل  راهداری  مدیرکل 
ای استان اصفهان ضمن بازدید از نحوه 
ضدعفونی کردن پایانه های مسافربری 
استان اصفهان بر استمرار این عملیات تا 
زمان ریشه کن کردن این ویروس تاکید 
کرد. مهدی خضری در بازدید از نحوه 
ضدعفونی کردن پایانه مسافربری کاوه 
و در جمع خبرنگاران اظهار کرد: استان 
اصفهان با دارا بودن ۶ پایانه حمل ونقل 
بار و 2۹ پایانه حمل ونقل مسافر جایگاه 
ویژه ای در سطح کشور دارد. وی با بیان 
اینکه اصفهان مقام اول حمل بار در کشور 
و مقام سوم را در جابه جایی مسافر دارد، 
تاکید کرد: روزانه جمعیت زیادی از مردم 
و رانندگان در پایانه های مسافربری و 
پایانه های باری استان اصفهان حضور 
می یابند، بنابراین ضدعفونی کردن این 
اماکن ضروری است. مدیرکل راهداری 
وحمل ونقل جاده ای استان اصفهان با 
به کارگیری حداکثر ظرفیت  بر  تاکید 
این  های بخش خصوصی و دولتی در 
مواد  تامین  و  همکاری  با  گفت:  راستا 
ضدعفونی کننده از سوی دستگاه های 
ذی ربط عملیات ضدعفونی کردن پایانه 
های بار و مسافردر استان اصفهان ادامه 
خواهد داشت. خضری گفت: رانندگان و 
فعالان صنعت حمل ونقل استان اصفهان 
همچون دیگر اقشار جامعه برای شکست 

دادن این ویروس تلاش خواهند کرد.

در این هفته سخت کرونایی، چه بر سر کسب وکارها و اصناف آمد؟ 

تاب آوری در برابر کرونا
رئیس جامعه هتلداران معتقد است، ضرر اقتصادی هتل ها از ویروس کرونا جبران ناپذیر است!

هفتــه ســخت کرونایــی واژه ای بــود کــه وزیــر بهداشــت بــرای اولیــن بــار آن را اعــلام کرد. ســعید نمکی 
تاکیــد کــرد، بــر اســاس بررســی اپیدمیولوژیــک از رصدهــای ملــی و بین المللــی، پیــک اصلی بیمــاری در 
هفتــه و روزهــای آتــی اســت. ســخنگوی وزارت بهداشــت هــم اعــلام کــرد کــه شــیب نمــودار ابتــلا بــه کرونــا در روزهای 
آینــده کمــاکان صعــودی خواهــد بــود. براســاس تخمیــن هــا، در انتهــای هفتــه جــاری، تعــداد کل مبتلایــان به ۵ هــزار و 
۵۰۰ تــا ۲۰ هــزار نفــر خواهــد بــود!. مرکــز بررســی های اســتراتژیک ریاســت جمهــوری نیــز تجربــه چیــن در مواجهــه بــا 
کرونــا را در قالــب مراقبــت فــردی در خانــه، محــل کار، هنــگام اســتفاده از حمــل و نقل عمومــی، هنــگام مواجهه بــه افراد 
مشــکوک بــه بیمــاری و... تهیــه کــرده اســت کــه می توانــد جلــوی ســرعت رشــد کرونــا را بگیــرد. امــا در ایــن هفتــه 

ســخت، چــه بــر ســر کســب وکارهــا و اصنــاف مرتبــط آمــد؟ و واکنــش دســتگاههای خدمــات رســان چگونــه بود؟

گفت و گو
گروه  شهری
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خودروها بین ۳ تا ۲۰ میلیون ارزان شدند

 نوسان: بازار شب عید خودرو حالا ویژگی خاصی دارد، با خلوت شدن بیش از 
پیش بازار و کاهش شدید خرید و فروش،روند قیمت ها در بازار معکوس شد و حالا 

می توان از کاهش قیمت برخی خودروها را قابل توجه دانست.
 با شروع بهمن موج تازه افزایش قیمت ها در بازار خودرو از راه رسید و پیشروی 
قیمت ها به حدی سریع اتفاق افتاد که برخی مشتریان واقعی که قصد داشتند شب 
عید تقاضای خرید خود را وارد بازار کنند نیز ترجیح دادند صبر پیشه کنند. به نظر 
می رسد کرونا کم کم در بازار بی مشتری خودرو خودر را نشان می دهد چرا که در 
دومین روز هفته روند ریزش قیمت ها کمی سرعت گرفت و قیمت برخی خودروها 

بین 3 تا 20 میلیون تومان کاهش یافت. 
اما دلیل تغییر روند بازار خودرو در سه ماه گذشته چه بود؟حسین اردوخانی، نایب 
رییس پیشین اتحادیه نمایشگاه داران خودرو وقتی با این سئوال مواجه شد که دلیلی 
افزایش قیمت ها چیست؟ گفت: ما به شکل واقعی خودروساز نیستیم یعنی خودرویی 
وجود ندارد که تمام قطعات آن را ما بسازیم و مثلا همین پراید ۱2 درصد قطعاتش 
وابسته به تولید کره جنوبی است. درنتیجه ما واقعا هنوز خودروساز نیستیم و همچنان 
به مونتاژ کاری ادامه می دهیم." او افزود:"در مقابل از سوی دیگر خودروسازان با 
کاهش تولید روبرو بوده اند و همین امر سبب شده است نتوانند به تعهدات خود 
به درستی عمل کنند." جدا از کاهش شدید تعداد مشتریان دلایل دیگری نیز در 
کاهش قیمت خودرو دخیل بودند. زمزمه دریافت مالیات از خرید و فروش سوداگرانه 
خودرو از یک سو و همچنین اعمال مالیاتی تازه بر خودروهای لوکس نیز در کاهش 

قیمت ها موثر بوده است. 
به نظر می رسد حالا پیشنهاد اخذ مالیات مضاعف از کسانی که خودرو را در بازه کمتر 
از سه سال می فروشند حالا طرفداران زیادی دارد. پیشنهاددهندگان این سیاست 
عنوان می کنند، فقدان چنین ابزارهای سیاستی منجر به ایجاد بازده های یکساله 
بالای ۱00 درصدی در واسطه گری دارایی هایی مانند سکه، طلا، خودرو و مسکن 
نسبت به فعالیت های مولد نظیر فعالیت های صنعتی، کشاورزی و تجاری  شده است.

اما برخی از کارشناسان معتقدند اخذ مالیات از خرید و فروش خودرو می تواند 
زمینه ساز بی علاقگی سرمایه های سرگردان برای حضور در این بازار شود، با این حال 
چنانچه سیاست گذار کلان خودرو تدبیری برای افزایش عرضه و همچنین تجدیدنظر 
در سیاست قیمت گذاری دستوری به کار نبندد، اخذ مالیات از خرید و فروش خودرو 

به تنهایی نمی تواند باعث پایین آمدن تب بازار شود.

کرونا گریبان بازار خودرو را گرفت
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 نوسان: شهردار اصفهان گفت: از امروز 
با تشکیل ستاد ویژه در شهرداری اصفهان 
اقدامات بیشتری را برای نظارت در سطح 
با  مقابله  برای  شهر و فضاهای عمومی 
البته این  ویروس کرونا خواهیم داشت. 
اقدامات از هفته پیش آغاز شده است اما از 

امروز، ویژه تر انجام می شود. 
اینکه  به  اشاره  با  نوروزی  اله  قدرت 
هفته گذشته به هفت محور از اقدامات 
پیشگیری برای مقابله با کرونا در شهر 
کردیم،  ابلاغ  را  ها  آن  و  اشاره  اصفهان 
هفته  راستا طی  همین  در  کرد:  اظهار 
برای  ای  العاده  فوق  تلاش  گذشته 
و  عمومی  فضاهای  کردن  ضدعفونی 
مورد استفاده مردم که احتمال سرایت 
وجود دارد، صورت گرفت. وی ادامه داد: 
ضدعفونی مرتب اتوبوس ها، مترو، ایستگاه 
همکاری  با  ها  تاکسی  پسماند،  های 
تاکسیرانان، خودروهای حمل پسماند و 
زباله و سرویس های بهداشتی عمومی در 

این زمینه همچنان انجام می شود.
شهردار اصفهان تصریح کرد: بازارهای روز 
کوثر اقدامات ویژه ای را برای این موضوع 
برنامه ریزی کردند و مرتب مراقبت های 
لازم را انجام می دهند. وی با اشاره به 
پایانه های مسافربری شهر  اینکه همه 
اصفهان ضدعفونی می شود و در مجموع 
برای  شهرداری  کل  را  لازم  هماهنگی 
اقدامات پیشگیرانه انجام داده است، گفت: 
طرح های آموزشی و محتواهای مناسب 
در حوزه آموزشی برای شهروندان تولید 
و توسط معاونت فرهنگی شهرداری در 
عمومی  ناوگان  و  شهر  عمومی  فضای 

نصب شده است.
سازی  ایمن  برای  کرد:  اظهار  نوروزی 
های  سازمان  و  شهرداری  نیروهای 
زیرمجموعه از جمله در خدمات شهری 
اقدامات خوبی  نقل عمومی  و  و حمل 
نوع  اساس  بر  و  است  گرفته  صورت 
مشاغل و نیاز شغلی دستکش و ماسک 
و سایر اقلام مورد نیاز بین کارکنانی که 
بیشتر مورد خطر هستند، توزیع شده 
است. وی بیان کرد: با توجه به شرایط 
موجود این هفته اقدامات پیشگیرانه و 
آموزشی را به سطح بیشتری توسعه و 
افزایش می دهیم و آمادگی همکاری در 
زمینه های مورد نیاز با ستاد ویژه مقابله با 
کرونا در استان را داریم که البته شهرداری 

هم در این ستاد فعال است. 
شهردار اصفهان افزود: همه پیمانکاران 
به  ملزم  شهرداری  شهری  خدمات 
و هستند  پیشگیرانه  موارد  رعایت 
 معاونت خدمات شهری نظارت می کند 
برخورد  تخلف  مشاهده  صورت  در  که 

خواهد شد. 
وی با اشاره به اینکه از امروز با تشکیل 
ستاد ویژه در شهرداری اقدامات بیشتری 
را برای نظارت در سطح شهر و فضاهای 
به طور  داشت، گفت:  عمومی خواهیم 
جدی از همه مردم در همه نقاط شهر 
می خواهیم با رعایت بهداشت فردی و 
توجه به نکاتی که دستگاه های متولی 
و متخصص در وزارت بهداشت اعلام می 
کنند ما و شهروندان را در مبارزه با این 

بیماری یاری کنند.  
نوروزی با اشاره به نزدیک شدن به ایام 
نوروز، اظهار کرد: همکاران من در شهر 
رنگ  مشغول  شهرداری  پیمانکاران  و 
آمیزی جدول ها، هرس زمستانه درختان 
و کاشت گل های زیبا در شهر هستند، 
بهار در راه است و باید آماده بهار و لبخند 
طبیعت باشیم و دوست داریم این لبخند 
بر لب همه شهروندان اصفهانی بنشیند. 

رئیس شورای اســلامی شــهر اصفهان از تعطیلی مراکز فرهنگی و تفریحی شهرداری 
اصفهان به دلیل شیوع ویروس کرونا خبر داد.علیرضا نصراصفهانی اظهار کرد: ما هم در 
اصفهان همانند بقیه کشور تلاش می کنیم که بدون هرگونه استرس، دلهره و اضطراب 
به مقابله با ویروس برویم و الحمدالله اتفاقات خوبی هم صورت پذیرفته اســت. وی ادامه 
داد: اطلاع رســانی مناسب به شــهروندان صورت پذیرفته است و تلاشــمان این بوده 
است که به عنوان مدیریت شــهری در کنار دیگر مدیران اقدامات لازم را انجام بدهیم.

مدیرعامل شرکت مترو منطقه اصفهان گفت: هر شب ضدعفونی کردن ۱2 رام  فعال و رزرو 
قطار شهری اصفهان با فعالیت یک اکیپ هشت نفره انجام می شود. علیرضا فاتحی، اظهار 
کرد: هر شب پس از پایان سرویس دهی روزانه ۱2 رام فعال و رزرو قطار شهری اصفهان با 
استفاده از محلول الکترولیز شده کلرید سدیم ضدعفونی و گندزدایی می شود. وی ادامه 
داد: در طول روز سطوح مختلف ایستگاه های قطار شهری از جمله پیشخوان های فروش 
بلیت، گیت های کنترل بلیت، هندریل های پله برقی و پله ثابت، گندزدایی می شــوند.

ضدعفونی  رام های قطار شهری اصفهاناماکن فرهنگی و تفریحی اصفهان تعطیل شد

گزارش

گزارش

هفت محور
برای مقابله با کرونا

در جلسه مشترک معاونت بهداشت و مدیران شهری عنوان شد؛

در  اینکه  بر  تاکید  با  اصفهان  شهردار 
روزهایی که همه ما مراقب خودمان هستیم 
مراقب همدیگر هم باشیم، گفت: از معاونت 
فرهنگی شهرداری اصفهان خواستیم برای 
آموزش و توزیع اقلام در شهر برای افرادی 
که ممکن است از این آموزش ها دور باشند 
یا امکان تهیه کردن ابزارهای لازم برای 
مقابله را ندارند مانند مناطق کم برخوردار، 
بررسی های لازم را انجام دهد. در این راه با 
مشارکت مردم پیش می رویم و همه با هم 
با افزایش تاب آوری بر این شرایط غلبه می 
کنیم. وی اظهار کرد: روز گذشته از پروژه 
در حال ساخت حلقه چهارم ترافیکی شهر 
بازدید  اصفهان  متروی  پروژه  و  اصفهان 
آماده  در  تسریع  برای  شهرداری  کردم، 
شدن این پروژه ها هر روز مشغول فعالیت 
است و با وجود این شرایط به خوبی پیش 
می رود تا هرچه زودتر برای بهره برداری 

مردم آماده شود. 
 

طرح های گردشگری را 
به صورت جدی دنبال می کنیم

نصراصفهانی با عنوان اینکه، در ماه های 
اخیر و با ورود به سال جدید طرح های 
دنبال  جدی  صورت  به  را  گردشگری 
می کنیم، خاطرنشان کرد: با اجرای این 
را رقم  اتفاقی  طرح ها در تلاش هستیم 
بزنیم که بار دیگر استان و شهر اصفهان را 
به جایگاه واقعی خود برگردانیم. وی اضافه 
کرد: اصفهان به عنوان مهد فرهنگ، هنر 
و تمدن افتخاری است برای کشور و این 

سرمایه هایی که در اصفهان وجود دارد باید 
مورد استفاده همگان قرار گیرد.

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان افزود: 
در تلاش هستیم شرایط و اتفاقات مناسبی 
برای مسافرین عزیز در نوروز در زمینه های 
استقرار مسافرین، حمل و نقل، تزئین و 
زیباسازی شهر و بازدید از جاذبه های شهر 
اصفهان را رقم بزنیم. نصر با اشاره به اینکه 
به طرح گردشگری  آغاز سال 2020  با 
اصفهان 2020 ورود پیدا کرده ایم، عنوان 
کرد: با اتفاق نظر شورای اسلامی شهر و 
شهردار محترم بودجه ای در حدود 200 
میلیارد تومان در سال ۹۹ برای موضوع 
گردشگری اختصاص پیدا کرده است که 

امیدواریم زمینه تحققش فراهم شود.

کرونا مانع 
زیباسازی شهر نمی شود

شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
اصفهان با اعلام این خبر که کرونا مانع 
زیباسازی اصفهان در ایام نوروز نمی شود، 
دربارۀ مرمت ساعت آفتابی میدان جلفا، 
تندیس  و  عسکریه  چهارراه  مجسمۀ 
توضیحاتی  نیز  تناولی  پرویز  »تقدیس« 
را بیان کرد. حسن مؤذنی گفت: سازمان 
بر  علاوه  اصفهان  شهرداری  زیباسازی 
عید  ویژه  بود  قرار  که  موقتی  طرح های 
نوروز در شهر اجرا کند، طرح هایی مثل 
در  نیز  را  صنایع دستی  المان های  نصب 
دستور کار داشت؛ المان هایی که ماندگار 
است و پس از عید جمع آوری نمی شود. وی 

ادامه داد: تاکنون دستوری مبنی بر توقف 
نوروز  ویژۀ  شهر  زیباسازی  فعالیت های 
۱3۹۹ به ما داده نشده و فضاسازی شهر 
بخش  بعضاً  و  زیباسازی  توسط سازمان 

خصوصی کماکان ادامه دارد.
شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
و  جلسات  البته  کرد:  تصریح  اصفهان 
فعالیت هایی که وجه عمومی داشته برای 
ویروس  شیوع  از  پیشگیری  و  احتیاط 
مثال  برای  شده؛  محدود  و  لغو  کرونا 
سمپوزیوم مجسمه سازی اصفهان که برای 
بازدید عموم مردم از سوم تا ۱3 اسفندماه 
برنامه ریزی کرده بود، دیگر بازدید عموم 
به صورت  هنرمندان  و  داشت  نخواهد 
مجسمه هایی  ساخت  مشغول  انفرادی 
هستند که منتخبی از آن را ایام نوروز در 
مؤذنی،  بود.  خواهیم  شاهد  شهر  سطح 
علت برداشتن ساعت آفتابی میدان جلفا 
را نیز مرمت اعلام کرد و گفت: این ساعت 
آفتابی به تنظیمات نیاز داشت و بخش هایی 
از فلز آن هم اکسیدشده بود، به همین دلیل 
آن را از مکان فعلی خود منتقل کرده ایم و 
پس از مرمت دوباره نصب خواهیم کرد. 
وی همچنین در خصوص کم شدن یکی 
از سه مجسمۀ چهارراه عسکریه توضیح داد: 
یکی از این مجسمه ها در اغتشاشات آبان 
ماه تخریب شده بود و لازم است که دوباره 
مرمت و بازسازی شود. مدیرعامل سازمان 
اثر  اصفهان، مرمت  زیباسازی شهرداری 
»تقدیس« که بخش میانی آن اخیراً  برای 
بار دوم به سرقت رفته و پس از گذشت چند 

ساعت پیداشده بود را نیز منوط به معرفی 
نماینده ای توسط پرویز تناولی، خالق این 
اثر دانست و گفت: با آقای تناولی در تماسیم 
تا نماینده ای از سوی ایشان معرفی شود و 
به محض معرفی، آمادگی آن را داریم که 
با نظارت این نماینده، کار مرمت را آغاز 
کنیم. مؤذنی در پاسخ به این سؤال که 
برای جابجایی این اثر از مقابل ساختمان 
شهرداری اصفهان تصمیمی گرفته شده یا 
خیر اظهار کرد: فعلًا اصل بر مرمت است و 
تصمیمی در خصوص جابجایی »تقدیس« 

اتخاذ نشده است.

استقبال بی نظیر شهروندان 
از دریافت نهال رایگان

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
توسعه  امسال  گفت:  اصفهان  شهرداری 
زیرساخت های سایت ثبت نام دریافت نهال 
رایگان در شهرداری اصفهان از سوی سازمان 
فاوا روند ثبت نام را برای شهروندان تسریع 
کرد از همین رو ظرفیت ثبت نام نهال رایگان 

در 2۴ ساعت نخست تکمیل شد.  
فروغ مرتضایی نژاد با اشاره به استقبال بی 
نظیر مردم از ثبت نام برای دریافت نهال 
رایگان در شهر اصفهان اظهار کرد: ثبت نام 
امسال از تاریخ هشتم تا ۱2 اسفند پیش بینی 
شده بود که به علت زیرساخت های خوبی که 
از سوی سازمان فاوا برای پشتیبانی از سایت 
ثبت نام انجام شد، امسال روند ثبت نام برای 
مردم تسهیل شد. به همین دلیل سرعت 
ثبت نام نهال رایگان افزایش یافته بود و در 
همان روز نخست ظرفیت ثبت نام برای 
دریافت 30 هزار نهال تکمیل شد و ثبت نام 

در کمترین زمان ممکن صورت گرفت.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان با اشاره به اینکه نهال 
هایی که امسال در اختیار مردم قرار می 
گیرد از نوع مثمر و بسیار کیفی تر از سال 
های گذشته است، افزود: این نهال ها دارای 
سن بیشتر و ریشه های قوی تری است تا 

ماندگاری نهال برای مردم بیشتر باشد.  
از  نهال  توزیع  کرد:  بیان  نژاد  مرتضایی 
۱5 تا 22 اسفندماه انجام می شود که به 
مناطق توصیه کردیم اگر شهروندی روز 
چهاردهم هم مراجعه کرد توزیع با دریافت 
کد رهگیری انجام شود تا کمترین تجمع 
در محیط صورت گیرد. این اقدام در راستای 

جلوگیری از شیوع ویروس کرونا است.
 وی بیان کرد: البته برخی شهروندان در زمان 
ثبت نام گزینه »تحویل در منزل« را انتخاب 
نکرده اند و ممکن است در این شرایط قصد 
داشته باشند که نهال در منزل به آنها تحویل 
داده شود، در همین راستا پیشنهاد شده تا 
گزینه ای با این عنوان روی سایت سازمان 
مراجعه  کمترین  تا  شود  فعال  ها  پارک 
حضوری را در روزهای آینده برای تحویل 
نهال داشته باشیم. البته این پیشنهاد با 
سازمان فاوا مطرح و در صورت امکان اجرا 

می شود. 

شهرداری همچون سالهای گذشته، اصفهان را آماده شروعی دوباره می کند؛ 

خانه تکانی از شهر اصفهان 
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری اصفهان می گوید، کرونا مانع زیباسازی شهر نمی شود

citizen

بهداشت  معاون  بین  مشترک  جلسه  برگزاری  نوسان:با   
دانشگاه علوم پزشکی، شهردار اصفهان و مدیران شهری، 
روزهای  طی  باید  که  هایی  فعالیت  و  شده  انجام  اقدامات 
آینده در راستای مقابله با ویروس کرونا صورت گیرد، مورد 

بررسی قرار گرفت. 

اله  قدرت  اصفهان،  شهرداری  ای  رسانه  ارتباطات  اداره  گزارش  به 
نوروزی، شهردار اصفهان در نشست هماهنگی مقابله با شیوع کرونا 
بین شهرداری و معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان که 
با حضور اعضای شورای شهر، معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
و  کرونا  بیماری  مدیریت  ستاد  در  استاندار  ویژه  دستیار  اصفهان، 
برگزار شد،  اصفهان  و مدیران شهرداری  معاونان شهردار  از  جمعی 
اظهار کرد: با توجه به تشکیل ستاد ویژه مقابله با کرونا در شهرداری 

اصفهان، قصد داریم تهدید پیش آمده را با همدلی مدیریت کنیم.  
شهردار اصفهان با بیان اینکه همه مجموعه ها باید کمک کرده و با 
دولت هماهنگ باشند، اظهار کرد: شهرداری متخصص امر سلامت 
نیست اما به میدان آمده و در این زمینه بر اساس دستورالعمل های 

مسئولان بهداشتی استان اقدام می کند. 
برخورد  با جسارت  بحران  با  مواجهه  در  باید  اینکه  به  اشاره  با  وی 
کرد، گفت: برای نجات انسان ها هرکاری لازم باشد، انجام می دهیم.   

برگزاری مستمر جلسات 
ستاد مقابله با شیوع کرونا در شهرداری 

نوروزی با بیان اینکه هر روز جلسات ستاد مقابله با شیوع کرونا در 
شهرداری برگزار می شود، افزود: ما در شهرداری همه امکانات را برای 
مواجهه با این مشکل بسیج می کنیم. وی با اشاره به اعضای ستاد 
ویژه مقابله با کرونا در شهرداری اصفهان اظهار کرد: در این ستاد دو 
نماینده از مرکز بهداشت شماره ۱ و 2 شهر اصفهان، یک نماینده از 
مرکز بهداشت استان، یک نماینده از معاونت فرهنگی شهرداری، یک 
نماینده از معاونت مالی شهرداری، دو نفر از اعضای شورای شهر، یک 
معاونت خدمات  از  نماینده  یک  شهرداری،  بحران  ستاد  از  نماینده 
شهری، یک نماینده از معاونت ترافیک شهرداری و سایر افراد مرتبط 

حضور دارند.

مواد ضدعفونی کننده 
در اختیار ادارات استان قرار می گیرد  

در ادامه این نشست، کمال حیدری، معاون بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان با اشاره به اینکه بهتر است امسال از ظرفیت ستاد 
سفرهای نوروزی شهر اصفهان، برای اطلاع رسانی و انجام اقدامات 
گفت:  کنیم،  استفاده  شهر  این  در  کرونا  با  مقابله  برای  پیشگیرانه 
توصیه مهم ما به مردم همچنان پرهیز از ترددهای غیرضروری در 

شهر است. 
به  است  قرار  اصفهان  محیط  بهداشت  ماموران  اینکه  بیان  با  وی 
مساجد رفته و آموزش های لازم را به مردم ارائه کنند، گفت: در این 
شرایط مواد ضدعفونی کننده را با یک سوم قیمت در اختیار سازمان 

ها و ادارات قرار می دهیم.  
حیدری با بیان اینکه توزیع پک های بهداشتی در منزل جانبازان، 
سرای سالمندان و کودکان کار که همه اینها سرمایه اجتماعی ما به 
شمار می روند انجام می شود، افزود: خوشبختانه شهرداری اصفهان 
از همان روزهای نخست شیوع ویروس و از زمان اعلام هشدارها برای 

اجرای اقدامات مقابله ای ورود پیدا کرد.    
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: همه دستگاه 
با  تا  های استان در کنار شهرداری به وظایف خود عمل می کنند 

اقدامات مقابله ای مانع گسترش این ویروس گردند. 
وی بیان کرد: مجموعه خدمات شهری شهرداری، مترو، اتوبوسرانی، 
تاکسیرانی و سایر بخش ها به خوبی به این موضوع ورود پیدا کردند و 
هرچه جلوتر می رویم باید جدی تر و عمیق تر وارد شویم و همفکری 

بیشتری داشته باشیم تا این اقدامات را ویژه تر پیگیری کنیم. 
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با تاکید بر اینکه باید 
نقاط ضعف را شناسایی کنیم، تصریح کرد: خدمات دیگری در شهر 
این  در  باید  هرکس  و  هاست  دستگاه  سایر  وظیفه  که  دارد  وجود 

حرکت اجتماعی وظیفه ای را ایفا کند. 
وی ادامه داد: اگر حلقه های دیگر در شهر موارد بهداشتی و ایمنی 
را رعایت نکنند به علت حضور مردم در سایر سازمان ها، ادارات و 
بانک ها، خدمات مقابله ای که شهرداری در حال انجام آن است، موثر 
نخواهد بود، از همین رو ضروری است هماهنگی برای همکاری سایر 

دستگاه ها در کنار شهرداری بیشتر شود.  
حیدری با اشاره به اینکه اطلاع رسانی باید در سطح شهر گسترده 
شود، افزود: ادارات و سازمان هایی که در این حلقه مقابله ای دچار 
برگزار شده است چراکه  آنها  با  ضعف هستند شناسایی و جلساتی 

سازمان ها و ارگان ها باید در این مورد جدی باشند.
 شهرداری به سهم خود ستاد ویژه ای تشکیل داده و امیدواریم با این 

ستاد، اقدامات به شکل جدی تر و گسترده تر انجام شود. 

تداوم اقدامات
 برای مقابله با کرونا

 درحالی که این روزها شهر و شهروندان به مقابله با کرونا برخاسته اند و امید دارند تا با آغاز سال نو بر این 
ویروس غالب شوند شهرداری همچون سالهای گذشته، اصفهان را خانه تکانی و شهر را آماده شروعی 
دوباره می کند. شهردار اصفهان با اشاره به نزدیک شدن به ایام نوروز، اظهار کرد: همکاران من در شهر و پیمانکاران 
شهرداری مشغول رنگ آمیزی جدول ها، هرس زمستانه درختان و کاشت گل های زیبا در شهر هستند، بهار در راه 
است و باید آماده بهار و لبخند طبیعت باشیم و دوست داریم این لبخند بر لب همه شهروندان اصفهانی بنشیند. قدرت 
اله نوروزی اضافه کرد: در این هفته روز درختکاری را پیش رو داریم که پیام آن توسعه مهربانی و کاشت درخت برای 

محیط زیست است. 

گزارش
گروه شهری

 نوسان: معاون خدمات شهری شهردار و 
جانشین ستاد مدیریت بحران شهراصفهان 
گفت: کنترل ویروس کرونــا در اصفهان بر 
عهده دانشگاه علوم پزشــکی و ستاد مبارزه 
با کرونا است و مدیریت شهری با بکارگیری 
تمام امکانات خود آمادگــی لازم در جهت 
هرگونه همــکاری به منظور مقابلــه با این 

ویروس را دارد.
حسین امیری با اشاره به برنامه های شهرداری 

در جهت پیشــگیری از ابتلاء بــه ویروس 
واگیردار کرونا اظهار کرد: یکی از اقداماتی که 
روزانه در حال انجام بوده، ضدعفونی کردن 
مترو، اتوبوس و همچنین تاکسی های سطح 

شهر به صورت مستمر است.
 وی تاکید کــرد: با توجه به سیاســت های 
مصوب وزارت بهداشت و درمان و دانشکده 
علوم پزشکی در جهت کنترل ویروس کرونا 
تلاش خواهیم کرد تــا در اماکن عمومی و 

بخش حمل و نقل عمومی از انتقال و شیوع 
این ویروس جلوگیری کنــد؛ به این منظور 
اتوبوس، واگن ها و ایستگاه های مترو بصورت 
مرتب با استفاده از مواد بهداشتی و ضدعفونی 
کننده تمامی دستگیره ها و صندلی ها به طور 

کامل نظافت و ضدعفونی می شود.
جانشین ستاد مدیریت بحران شهر اصفهان با 
اشاره به اقدامات سازمان فرهنگی، اجتماعی 
ورزشی، گفت: حجم گسترده اطلاع رسانی 

در فضای مجــازی نوعی ســردرگمی را در 
خصوص این ویروس به وجود آورده و باید با 
فضاسازی مناسب در راستای انتقال اطلاعات 
صحیح به شهروندان نهایت تلاش را داشته 
باشیم؛ به همین منظور آموزش هایی برای 
آشنایی شهروندان با کرونا ویروس و راه های 
پیشگیری از آن در سطح شهر آغاز شده و در 
روزهای آینده با قدرت بیشتری ادامه خواهد 

داشت.

معاون خدمات شهری شهردار اصفهان خبرداد:

به کارگیری تمامی امکانات شهرداری برای مقابله با کرونا
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مجموع تولید ناخالص داخلی )GDP( ایران در ۹ماهه نخست امسال در بخش های مختلف 
به 2 هزارو ۴37 میلیارد تومان رسید.به گزارش اتاق بازرگانی تهران، آمارهای منتشرشده نشان 
می دهند که سهم بخش کشاورزی درمقایسه با مدت مشابه  سال قبل از آن 0.۱ درصد رشد 
داشته، ولی سهم بخش خدمات ۱.2 درصد کاهش یافته است. همچنین سهم بخش صنعت 
)ساخت( در مدت زمان مورد گزارش ۱.3 درصد و سهم بخش ساختمان 0.7 درصد رشد داشته 
است. با این حال، سهم بخش نفت و گاز طبیعی در این زمینه 2.۶ درصد کاهش یافته است.

شرکت مدیریت منابع آب ایران اعلام کرد که بنا بر اعلام »شرکت مدیریت منابع آب ایران« میزان 
بارش های کشور از ابتدای مهرماه امسال تا پنجم اسفند درحالی به رقم ۱۶5.۸ میلی متر رسیده که 
پارسال در همین بازه زمانی ۱۸5.5 میلی متر بود.بر این اساس، میزان بارش های این مدت کشور 
نسبت به دوره میانگین درازمدت با بارشی ۱۴۴.۸میلی متری، ۱5 درصد افزایش یافت. امسال و 
تا پنجم اسفند در حوضه آبریز دریای خزر 22۶.۸میلی متر بارندگی رخ داده که نسبت به پارسال 
رشــد منفی دارد.همچنین حوضه خلیج فارس و دریای عمان 2۸2.2میلی متر بارندگی دارد. 

بارش های کشور رشد منفی دارد٢٤3٧ میلیارد تومان مجموع تولید ناخالص داخلی
 گزارش

دکتر لطفعلی بخشی: 
در قضیه تصویــب FATF دولت و مجلس 
می گویند، موافق هستیم اما به صورت ناگهانی 
مرجعی مانند مجمع تشخیص مصلحت نظام 
می گوید مخالف پیوستن به گروه ویژه اقدام 
مالی هستیم. یکی از مشــکلات کشور، قرار 
گرفتن امور دست شوراهایی است که اختیار 

دارند اما مسئولیت دارند. 
دکتر جمشید پژویان: 

این اتفاق بر تمام ابعاد اقتصادی کشور تأثیر 
خود را می گذارد. تأثیر اف ای تی اف، بر اقتصاد 
کشور، تأثیر مستقیمی نیست، بلکه به صورت 
غیرمستقیم و از سوی کشورهای دیگر مورد 
توجه قــرار می گیرد، تحریم ایران از ســوی 
کشــورهای دیگر و کناره گیــری از ایران در 
مناسبات اقتصادی، بزرگ ترین و مؤثرترین 
تأثیر این اتفاق بــر اقتصاد ایران اســت. در 
مدت زمان کوتاهی، پس از قرار گرفتن ایران 
در لیست ســیاه، دلار با افزایش قیمت قابل 
توجهی مواجه شد و به تبع آن، ریال هم افت 

کرد.  
دکتر مهدی پازوکی: 

 FATF  من می پذیرم که مشــکلات ما با
برطــرف نمی شــود اما بــا ایــن تصمیم 
می توانستیم به جامعه جهانی سیگنال مثبت 
بدهیم. فرض کنید فــردا تحریم های آمریکا 
برداشته شود و حتی سفارت امریکا در تهران 
 FATF راه اندازی شــود اگر ما جزء همکار
نباشیم، نمی توانیم با همسایگان خود هم رابطه 
داشته باشیم. همین سه کشور ترکیه، روسیه و 
چین که شرکای تجاری ما هستند عضو اصلی 
آن هستند، حالا چرا نباید ما عضو همکار آن 

باشیم؟ 
دکتر زهرا کریمی: 

مدت ها کارشناســان، اقتصاددانان، فعالان 
اقتصادی و بسیاری از مسئولان درباره تبعات 
قرار گرفتن ایران در لیست سیاه گفتند و تاکید 
کردند که پیوســتن به FATF برای حیات 
اقتصاد ایران ضروری اســت؛ و ما نباید خود 
را در دام تحریم های خودخواسته بیاندازیم. 
ولی هیچ کــدام از این هشــدارها به جایی 
نرســید و در نهایت لوایح FATF در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تأیید نشد و ایران در 
کنار کره شمالی در لیست سیاه FATF قرار 
گرفت؛ که تبعات منفی بلند مدتی به دنبال 

خواهد داشت. 
غلامرضا مصباحی مقدم: 

همکاری ها مشابه گذشته ادامه پیدا خواهد 
کرد و بانک ها و کشــورهایی کــه تاکنون با 
ایران همکاری می کردند واهمــه ای از ادامه 
همکاری ندارند. FATF  نیز جز توصیه هیچ 
کار دیگری نمی تواند انجــام دهد و تنها می 
تواند بگوید در همکاری تجاری با ایران احتیاط 
کنید. بانک ها و کشورهای همکار ایران تاکنون 
احتیاط های خود را کرده اند و شناخت خوبی 
هم دارند. آنها به خوبی می دانند که ایران نه 
پولشویی و نه تأمین مالی تروریسم می کند. 
بنابراین معنا ندارد که ما از طریق مطبوعات و 
رسانه ها افکار عمومی را پریشان کنیم تا مردم 

فکر کنند دنیا به آخر رسیده است.
عباس آرگون: 

حضــور در لیســت ســیاه FATF تاثیر 
مستقیمی بر فرآیند اقتصادی کشور ندارد. 
یکی از اصلی ترین بخش هایی که تحریم روی 
آن اثر منفی گذاشته است، تبادلات بانکی ما 
بوده است. امروز بسیاری از بانک های جهانی 
همکاری خود را با ما قطــع کرده اند و همین 
امر باعث شده در حال حاضر حضور در لیست 
سیاه اف ای تی اف بر فرآیند اقتصادی روز ایران 

تاثیر مستقیم نگذارد. 

 نگاه

اقتصادانان 
FATF و

  نوســان:ارز های دیجیتالی ابزار جدیدی برای تبادل های مالی است 
که در سال های گذشته بســیار مورد توجه قرار گرفته است. یکی از 
معروف ترین ارز های دیجیتال بیت کوین است. بیت کوین نخستین بار 
در سال ۲۰۰۸ میلادی توسط فردی با نام مستعار ساتوشی ناکاموتو به 
وجود آمد. کارشناسان اقتصادی نه تنها انتظار دارند روند قیمت برای 
بیت کوین در سال جاری افزایش پیدا کند، بلکه اعتقاد دارند در آینده 
بلندمدت، این ارزها، قیمت های بسیار بیشتری را تجربه کنند. یونی 
آسیا مدیر شــرکت ETORO اعتقاد دارد با اصلاحاتی که در امنیت 
و شــیوه مبادله ارز های دیجیتال به وجود آمده، در آینده شرکت های 

بزرگ رغبت بیشتری به استفاده از این ارز ها نشان خواهند داد.  
: ایتحریم شبکه بانکی ایران و قیمت صعودی دلار در بازار شب عید، سرمایه گذاری 
روی بیت کوین را برای بســیاری از ایرانی ها جذاب کرده اســت. براساس گزارش 
رویترز، قیمت هر بیت کوین در بازارجهانی نسبت به ارزش آن در ابتدای سال 2020 
حدود ۱,5 برابر شده و همین مسأله برخی از تحلیلگران جهانی را نسبت به آینده 
این ارز خوشبین کرده اســت. گرچه بیت کوین هم مانند بسیاری از شاخص های 
بازارجهانی تحت تأثیر کرونا قرار گرفت و رشد قیمت آن در ماه های گذشته منفی 
شده است، اما این دســته از تحلیلگران اعتقاد دارند که این مسأله مقطعی است و 
ارز های دیجیتالی بار دیگر به نمودار صعود برمی گردند. از آن سمت برخی دیگر از 
تحلیلگران همچنان ریسک خرید ارز های دیجیتال را بالا می دانند و نسبت به آینده 
آن بی اعتماد هستند. این دسته از تحلیلگران همچنان به مقاومت بانک های مرکزی 

جهان نسبت به پذیرش بیت کوین در معاملات اشاره  می کنند.
 

بیت کوین محصول بحران اقتصادی
برای تحلیل بازار بیت کوین لازم اســت ابتدا پیشــینه به وجود آمــدن این ارز و 
چرخه های قیمتی آن را مورد توجه قرار داد. بسیاری از محققان اقتصادی به وجود 
آمدن این ارز را محصول نااطمینانی ناشــی از بحران مالی ســال 200۸ میلادی 
می دانند. در واقع این بحران باعث شد که عاملان اقتصادی بخشی از سرمایه خود 
را در بخشی ذخیره کنند که تابع سیاست گذاری نهاد های دولتی نیست. در واقع 
پس از دومینوی ورشکستگی در بانک ها و سایر نهاد های مالی بخشی از سرمایه ها به 
سمت این گونه ارز های دیجیتال هدایت شد. این مسأله دو دلیل عمده است؛ دلیل 
اول عدم امکان نظارت نهاد های دولتی بــر بیت کوین بود؛ بنابراین افرادی که پول 
خود را به صورت بیت کوین ذخیره می کردند، در واقع از مالیات معاف بودند. دومین 
دلیل آن بود که افراد با ذخیره کردن بخشی از اموال خود به صورت این ارز دیجیتال، 
می توانستند سرمایه خود را از یک بحران بین المللی نجات دهند. با وجود این، حتی 
خوشبین ترین اشخاصی که در ســال20۱0 هر بیت کوین را به قیمت یک سنت 
خریداری می کردند، باور نمی کردند که در کمتر از یک سال سود 3هزار برابری را 

تجربه کنند.
 

روند سودآوری بیت کوین 
البته قیمت بیت کوین همیشه هم صعودی نیست. قیمت بیت کوین پس از افزایش 
باورنکردنی در سال 20۱۱، دوباره روند کاهشی را تجربه کرد. این روند کاهشی به 
حدی بود که در اواسط سال 20۱۱، قیمت این ارز به کمتر از 2هزار دلار رسید. این 
روند اولین سیکل قیمتی بیت کوین است که شناخت آن اساس پیش بینی قیمت 
این ارز را در آینده دارد.  این سیکل دوبار دیگر نیز تکرار می شود. چرخه صعودی دوم 
با حرکت از قیمت 2دلار و رشــد ۶00 برابری آن تا مرز ۱،200 دلار همراه بود. این 
روند صعودی از اواخر 20۱۱ شروع شد و تا پایان سال20۱3 ادامه داشت. پس از این 
رشد شدید، قیمت با سقوط ۸۶ درصدی تا حدود ۱۶5دلار کاهش یافت و تا اواخر 
سال20۱5 در بازار نزولی به تله افتاد. چرخه صعودی سوم بیت کوین از اوایل سال 
20۱۶ آغاز شد و بیت کوین را در دسامبر20۱7 تا مرز قیمت 20هزار دلار هدایت 
کرد. این رشــد تقریبا صد برابری در سال20۱۸ متوقف شد. درحال حاضر قیمت 
هر واحد بیت کوین در بازار های جهانی برابر با رقم ۹هزار و۱۴0 دلار آمریکاست. با 
توجه به بررسی نمودار ها در سال گذشته به نظر می رسد که شیب صعودی افزایش 
قیمت بیت کوین شروع شده است. در واقع چهارمین چرخه قیمتی، پس از کاهش 
در سال20۱۹، روند صعودی خود را آغاز کرده است. البته کارشناسان بازار سرمایه 
اعتقاد دارند که شیب صعودی چرخه چهارم از چرخه سوم کمتر خواهد بود. برخی از 
تحلیلگران بازار سرمایه، برای پایان سال2020 میلادی ارقامی بین ۱۶هزار و500 تا 

۱۸هزار دلار را برای یک واحد بیت کوین پیش بینی کرده اند.
 

نظر تحلیلگران 
درباره آینده بیت کوین

کارشناسان اقتصادی نه تن ها انتظار دارند روند قیمت برای بیت کوین در سال جاری 
افزایش پیدا کند، بلکه اعتقــاد دارند در آینده بلندمدت، ایــن ارزها، قیمت های 
بســیار بیشــتری را تجربه کنند. یونی آسیا مدیر شــرکت ETORO اعتقاد 
دارد با اصلاحاتی که در امنیت و شــیوه مبادله ارز های دیجیتال به وجود آمده، در 
آینده شرکت های بزرگ رغبت بیشتری به استفاده از این ارز ها نشان خواهند داد.
البته برای رسیدن به این جایگاه، بیت کوین مشــکلاتی پیش رو دارد. بزرگ ترین 
مشکل بیت کوین برای همگانی شدن عدم شناسایی آن توسط دولت ها به عنوان 
ارز رسمی است. بسیاری از اقتصاد های بزرگ هنوز قوانین مشخصی برای ارز های 
دیجیتالی تدوین نکرده اند و همچنان به این ارز ها بدبین هستند. مشکل دیگری 
که استفاده کنندگان از بیت کوین با آن مواجه هستند، دشواری هایی است که برای 
مبادله از طریق این ارز وجود دارد. مشکل اول کندی مبادله از طریق این ارز است. 
هر مبادله از طریق بیت کوین به طور متوسط ۱0دقیقه زمان می برد که زمان نسبتا 
طولانی محسوب می شود. دومین مشکل کارمزد بالای مبادله از طریق این ارز است 

که باعث می شود مبادلات خرد از طریق این ارز صرفه اقتصادی نداشته باشد.
در نهایت علی رغم تمامی این مشکلات سهم ارز های دیجیتالی در بازار های جهانی 
روز به روز بیشتر می شود. برخی از محققان اساسا بیت کوین را یک مدل کوچک از 
آینده مالی جهان می دانند و اعتقاد دارند در دهه های آینده تجارت فقط از طریق 
ارز های دیجیتال اتفاق خواهد افتاد؛ بنابراین توجه کارشناسان و مقامات دولتی به 

مکانیسم های این سیستم ارزی ضروری به نظر می رسد.

فرجام بیت کوین
در سال ٢٠٢٠

  نوســان:چرا موضوع دستمزد در 
ایران تا این حد مورد اختلاف است؟ 
دیدگاه ها در اقتصادهای دیگر دنیا به 
چه صورت است که هنوز این مشکل 

وجود دارد؟
در میان اقتصاددانان دو دیدگاه متفاوت 
وجود دارد کــه در بحث هــای مختلف 
مربوط به حداقل مزد نمود پیدا می کند. 
یکی اینکه تعییــن مزد را بســپاریم به 
ســازوکارهای بــازار و بگذاریــم کارگر 
و کارفرما با هــم به توافق برســند. آنها 
اســتدلال می کنند که اگر مــزد را بالا 
ببرید و کارفرما نتواند به میزان قبل تولید 
کند، نتیجه برای کارگران بدتر اســت؛ 
فقر و رکود بیشتر می شــود؛ و افراد فقیر 
حاضر می شــوند مشــاغل با مزد خیلی 
پایین تر از حداقل قانونی را هم بپذیرند. 
این گروه معتقدند مداخله در ســازوکار 
بازار وضع فقــرا را بهتر نمی کند و ممکن 
اســت بر فقیرترین اقشار هم تاثیر منفی 
بگذارد. الان در ایران این مســاله جدی 
اســت. درســت اســت که حداقل مزد 
پایین اســت امــا وزارت کار و نهادهای 
وابســته مثل ادارات کار اســتان ها و... و 
حتی تشــکل های کارگری ضعیف مثل 
شورای اســلامی کار روی اجرای قانون 
حداقل مــزد خیلی هم اصــرار ندارند و 
سختگیری نمی کنند؛ مگر اینکه کارگری 
شکایت کند؛ و می دانید تا وقتی کارگرها 
شاغل هستند شــکایت نمی کنند. آنها 
می خواهند کار کنند و عموماً سختی ها 

را تحمل می کنند تا بنگاه تعطیل نشود.
بحث مخالفان واگــذاری تعیین مزد به 
ســازوکار بازار این اســت که کارگران و 
کارفرمایــان قدرت چانه زنی یکســانی 
ندارند کــه بتوانند به نحــوی منطقی و 
عادلانه به تفاهم برســند. ممکن اســت 
حتی در شــرایط رونق اقتصــادی هم 
کارفرما با توجه به عرضــه بالای نیروی 
کار، کــه توانی بــرای چانه زنــی ندارد 
گرایشی به افزایش مزد نداشته باشد. بر 
مبنای این استدلال، مزد را نباید به بازار 
کار سپرد چون می تواند خیلی خطرناک 
باشــد. چنین وضعیتی عــده کثیری را 
به زیر خط فقر ســوق می دهد. شــخصاً 
معتقدم بــازار کار را نمی توان به عرضه و 

تقاضا سپرد. حداقل مزد قانونی در ایران، 
در حال حاضر زیر خط فقر اســت. وقتی 
این حداقل دستمزد بالا می رود حداقل 
اشتغال غیررسمی هم کمی تحت تاثیر 
قرار می گیرد و اگر حداقل مزد رســمی 
تغییر نکند آنهایی که این حداقل قانونی 
را دریافت نمی کنند، مزدشان ثابت باقی 
می ماند. پس افزایش حداقل مزد قانونی 
بر روی مزد در مشاغل غیررسمی هم اثر 
غیرمســتقیم دارد. معتقدم به رغم تمام 
مشــکلاتی که اقتصاد ایران با آن مواجه 
اســت، حداقل مزد قانونــی، حداقلی از 
حمایت را برای نیروی کار فراهم می کند.

  نوسان: آیا دولت کنترل و نظارتی بر 
این گونه موارد ندارد؟

دولت به دنبال کنترل و نظارت نیســت 
و تشــکل های کارگری هم نــه توانمند 
هســتند نه دنبــال این هســتند. یکی 
از فعــالان شــورای اســلامی کار چند 
ســال پیش به من می گفــت بعضی از 
کارگاه ها شــکایت می کنند که کارفرما 
اضافه کار نمی دهد یا بعضــاً حداقل مزد 
را هــم نمی دهند و هزار تخلــف قانونی 
در کارگاه وجــود دارد ولــی می گویند 
نمی خواهیم کســی بیاید خیلی پاپیچ 
شود چون ممکن اســت همین وضعیت 
را به هم بریــزد. یعنی ما یــک حداقل 
مزدی داریم که اثربخشــی حداقل دارد 
ولی در این شرایط غیرمطلوب اقتصادی 
اگر آن را کنار بگذاریم درســت نیســت 
چون کارگران تــوان چانه زنــی ندارند 
و با این وضعیــت نیــروی کار ارزان و با 
توان چانه زنی ضعیــف، حداقل مزد در 
واحدهای متوسط به بالا حداقل حمایتی 
ایجاد می کند. با توجه به سابقه 70ساله 
حداقل مزد در ایــران نادیده گرفتن آن 
در شــرایطی که مردم ناراضی هستند، 
نارضایتی و عدم اعتماد به دولت را شدیداً 

بالا می برد و این بسیار خطرناک است.

 نوسان:در شــرایط فعلی و با وجود 
چه  اقتصادی  شــدید  مشــکلات 
راهــکاری را می توان بــرای تعیین 
دســتمزد متصور بود که شــکاف 

درآمدی کاهش یابد؟

در این شــرایط نامطلوب راهکاری برای 
کاهش شــکاف مــزد وجود نــدارد. در 
شرایط تورم بالا نمی توانیم مانع تشدید 
این شکاف شــویم. اگر تورم را ۴0 درصد 
در نظر بگیرید افزایــش مزدها به میزان 
۴0 درصد غیرممکن اســت. در اقتصاد 
به این شرایط »مارپیچ دستمزد قیمت« 
گفته می شود و مثل ریختن بنزین روی 
آتش اســت. تورم ۴0 درصد اســت؛ اما 
بنگاه ها قادر نیســتند مزد نیــروی کار 
خود را ۴0 درصد افزایــش دهند. وقتی 
هم که با تورم ۴0درصدی مزد را حداکثر 
20 درصد بــالا می برند یعنی شــکاف 
درآمد واقعی حداقل بگیران با دارندگان 
درآمدهــای نجومی بیشــتر می شــود. 
شمار کارگرانی که حداقل مزد قانونی را 
دریافت می کنند، بسیار زیاد است. حتی 
در بسیاری از کارخانه های بزرگ بین ۸0 
تا ۹0 درصد کارکنان، با سطوح تحصیلی 
لیسانس و فوق لیسانس هم حداقل مزد را 
دریافت می کنند. این وضعیت واحدهای 
متوســط و بزرگ اســت در بنگاه های 

کوچک وضعیت مزدها بدتر است.
بنابراین در سال آینده اگر حداقل مزد ۱5 
تا 20 درصد افزایش داشــته باشد؛ سفره 
خانوارهای کارگــری کوچک تر خواهد 
شــد؛ در مقابل کســانی که از وضعیت 
تورمی بهره می برند ثروتمندتر می شوند و 
در نتیجه شکاف درآمدی تعمیق خواهد 
شد. راهکار این مساله کنترل تورم است 
و راهکار کنترل تورم برگرداندن اقتصاد 
به وضعیت عادی اســت. الان در شرایط 
بحرانی هســتیم و نمی توان در شرایط 

بحران شکاف درآمدی را کنترل کرد.

  نوسان:وضعیت اقتصادی و بازار کار 
کشورهایی که دســتمزد را بر اساس 
منطقه و با توجه بــه اصناف مختلف 
تعیین می کنند، چه تفاوتی با کشور 

ما دارد؟
حتی در کشــوری مثل چین که حداقل 
مزد منطقــه ای دارد فقــط حداقل مزد 
نیست که در جذب ســرمایه به مناطق 
مختلف کشــور نقش ایفا می کند، دولت 
انواع و اقسام مشــوق ها را اعطا می کند. 
در ایران هم اگر بنگاهی در اســتان های 

محروم ســرمایه گذاری کند برای مدت 
زمان مشــخصی از معافیــت مالیاتی، 
زمین ارزان در شــهرک های صنعتی و... 
بهره مند می شــود. ایران در بســیاری از 
قوانین مشــابه کشــورهای دیگر است؛ 
اما اجــرای قوانیــن اثربخش نیســت. 
تعیین مشوق سرمایه گذاری در مناطق 
کمتربرخــوردار در ایران ماننــد ایجاد 
شرایط گلخانه ای اســت. با ایجاد گلخانه 
ویژگی های نامســاعد منطقــه را تغییر 
می دهند. ولی اگر گلخانه تجهیزشــده 
برق نداشته باشــد، این گلخانه که برای 
تاســیس آن هزینه های قابــل توجهی 
نیز پرداخت شــده، قادر به کار نخواهد 
بود. در مناطق ایران هم مشــکل فضای 
کسب وکار بنگاه ها را احاطه کرده است. 
بنگاه باید ببیند در مناطق محروم واردات 
امکان پذیر است، اگر قطعه ای خراب شد 
امکان تعویض آن وجود دارد؟ آیا خانوارها 
محصول تولیدی را مصرف می کنند؟ آیا 
می توانند محصولات خود را صادر کنند 
یا خیر و... فضایی که بنــگاه در آن عمل 
می کنــد در اختیار خود بنگاه نیســت و 
این خیلــی تعیین کننده اســت. فضای 
کســب وکار در ایران بســیار پرتنش و 
پرخطر اســت. عــلاوه بــر آن قوانین و 
مقررات دست وپاگیر بسیاری وجود دارد 
که بنگاه ها را تحت فشار قرار می دهد. اگر 
کل مجموعه شــرایط پیچیده کنونی را 
مدنظر قرار دهید، مشــخص می شود که 
در تصمیم بنگاه به سرمایه گذاری حداقل 

مزد نقشی ایفا نمی کند.
بر اســاس پژوهشــی که توســط آقای 
فرهادپور انجام شــده و موسســه عالی 
پژوهش تامین اجتماعی آن را منتشــر 
کرده، نســبت هزینــه نیــروی کار در 
بنگاه های صنعتــی با بیــش از ۱0 نفر 
کارکــن، در فاصله ســال های ۱3۸2 تا 
۱3۹2 از ۱ /۱3 بــه 5 /5 درصد کاهش 
یافته است. در این پژوهش که از داده های 
مرکز آمــار ایران از واحدهــای صنعتی 
بالای ۱0 نفر استفاده شده، نشان می دهد 
هزینه نیروی کار نسبت به کل هزینه ها 
در تمامی استان کاهش پیدا کرده است. 
حتی در تهــران که ایــن کاهش کمتر 
از دیگر اســتان ها بوده، از 5 /۱0 به 7 /۹ 

درصد رسیده است.
 پس مشکل اصلی بنگاه ها هزینه نیروی 
کار نیســت. ولی مســاله ای کــه وجود 
دارد این اســت که بنگاه ها تــوان تغییر 
دیگر هزینه هــا را ندارند؛ به همین دلیل 
بیشــترین فشــار را به نیروی کار وارد 
می آوردند که کمترین قــدرت مقابله را 

دارد.

چالش های تعیین حداقل دستمزد در گفت وگو با زهرا کریمی؛

کارگران توان چانه زنی ندارند
تعیین حداقل دستمزد را نباید به بازار کار سپرد چون اکثریت  را به زیر خط فقر سوق می دهد

اســتاد اقتصــاد دانشــگاه مازنــدران معتقــد اســت تعییــن حداقــل دســتمزد را نبایــد بــه بــازار کار 
گفت و گو

گروه  اقتصاد
ســپرد؛ چــون می توانــد خیلــی خطرنــاک باشــد و چنیــن وضعیتــی عــده کثیــری را بــه زیــر خــط 
فقــر ســوق می دهــد. زهــرا کریمــی تاکیــد دارد، حداقــل مــزد قانونــی در ایــران، در حــال حاضــر زیــر خــط فقــر 
اســت. وقتــی ایــن حداقــل دســتمزد بــالا مــی رود حداقــل اشــتغال غیررســمی هــم کمــی تحــت تاثیــر قــرار 
می گیــرد و اگــر حداقــل مــزد رســمی تغییــر نکنــد آنهایــی کــه ایــن حداقــل قانونــی را دریافــت نمی کننــد، 
مزدشــان ثابــت باقــی می مانــد. پــس افزایــش حداقــل مــزد قانونــی بــر روی مــزد در مشــاغل غیررســمی هــم 
ــا آن  اثــر غیرمســتقیم دارد. ایــن اســتاد دانشــگاه اعتقــاد دارد به رغــم تمــام مشــکلاتی کــه اقتصــاد ایــران ب

مواجه است، حداقل مزد قانونی، حداقلی از حمایت را برای نیروی کار فراهم می کند.
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دبیر اتحادیه تولیدکنندگان لوازم خانگی اعلام کرد: »اخیرا نامه ای از پاناسونیک به اتحادیه 
رسیده است که این شرکت ژاپنی دیگر از دادن قطعات به ایران خودداری می کند.« مرتضی 
میری درخصوص نصب برخی تابلوهای تبلیغاتی درخصوص برند دوو و درج عبارت »از کره 
آمده ایم و می مانیم« گفت: »این تابلوها اکنون جمع شده است و هیچ شرکت کره ای لوازم 
خانگی و مواد اولیه آن را به ایران نمی دهد، حتی اخیرا نامه ای از پاناسونیک رسیده که این 

شرکت ژاپنی دیگر از دادن قطعات به ایران خودداری می کند.«

دبیرکل انجمن کشتیرانی گفت: »به دلیل ناکارآمدی پیمانکار ترانزیت بندر چابهار که یک 
شرکت نظافت ساختمان است، هندی ها ترانزیت گندم از ایران به افغانستان را ادامه ندادند.« 
مسعود پل مه در نشست بررسی پنج ساله ترانزیت کشور با اشاره به اقدامات کشور چین برای 
توسعه ترانزیت گفت: »چین در ۱0ساله گذشته کریدورهای تزانزیتی مختلفی را ایجاد کرده 
که فقط برای کریدور راه ابریشم ۱2۸ میلیارد دلار هزینه کرده است که ۴۶ میلیارد دلار آن در 
کشور پاکستان بوده و این نشان می دهد اهداف بلندی برای ایجاد درآمدهای ترانزیتی دارد..«

 نوسان:استاد اقتصاد دانشگاه 
اصفهان با بیــان این مطلب که 
دولت برای مبــارزه با کرونا در 
تعریف  مشخصی  منبع  بودجه 
کند، گفت: شیوع این ویروس در 
بود  ناخواسته  موضوعی  کشور 
که نیاز به تجدیدنظر در بودجه 
دارد، چرا که محل مشــخصی 

برای آن تعیین نشده است.

کمیل طیبی، در خصوص تاثیر کرونا 
ویروس بر اقتصاد کشــور، اظهار کرد: 
متاسفانه به دلیل شیوع ویروس کرونا 
بسیاری از واحدهای تولیدی فعالیت 
خود را محــدود کرده اند کــه این بار 
هزینه ای را ایجاد می کند، از ســوی 
دیگر در این شرایط دولت ناچار است 
منابع مالی را برای مقابله با این ویروس 
در نظر بگیرد که در مجموع می تواند 

بر بودجه دولت اثرگذار باشد. 
وی با تاکید بر این که وجود بحران های 
مختلف همانند ویروس کرونا بر رشد 
اقتصادی اثرگذار است، گفت: شیوع 
ایــن ویــروس در کشــور موضوعی 
ناخواسته بود که نیاز به تجدیدنظر در 
بودجه دارد، چرا که محل مشــخصی 

برای آن تعیین نشده است. 
وی اضافه کــرد: در شــرایط کنونی 
و کاهــش فعالیت هــای اقتصادی، 
احتمالا شــاهد رکودی خواهیم بود 
که بر درآمدهــای دولت تاثیر خواهد 

گذاشت.
طیبی با اعتقاد بر این که کرونا ویروس 
اثر کوتاه مدتی بر اقتصاد کشور ندارد، 
تصریح کرد: آثار این بیماری را به دلیل 
هزینه های آن می توان در میان مدت 
و بلندمدت بر اقتصاد کشــور شاهد 
بود، چراکــه اکنون بــا پایین آمدن 
راندمان کار در کشور، بخش دولتی و 
خصوصی باید همانند گذشته حقوق 
ها را پرداخت کند و فعالیت ها و انجام 
وظایف را به آینده موکول کند که این 
منجر به هزینه های بالایی در اقتصاد 

کشور می شود.
وی در خصــوص دلایــل نوســانات 
موجود در بازار، گفــت: به طور قطع 
بار روانی ایجاد شــده در پیوســتن و 
نپوســتن ایران به FATF منجر به 
این نوسانات شده است، از سوی دیگر 
بحث تسویه های مالی، ایجاد تقاضای 
اضافــه در پایــان ســال و هم چنین 
افزایش تورم و ... منجر به نوسانات بازار 

شده است.
استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان تاکید 
کرد: از سوی دیگر میزان نقدینگی نیز 

بر افزایش قیمت ها تاثیر می گذارد.

این روزها کرونا با تاثیر دومینویی در حال زمین 
گیر کردن جوامع و اقتصاد کشورها یکی بعد از 
دیگری است. اقتصاد ما که خود وضعیت شکننده 
ای را تجربه می کند و در خوشبینانه ترین حالت 
در سال ۱3۹۹ به دنبال GDP  صفر بود، در 
شرایط جدید و با تمهیدات مقابله با ویروس کرونا 
و قرنطینه و محدودیت هایی که اعمال خواهد شد 
روزهای سخت تری را سپری خواهد کرد. بدون 
تردید تاثیر اقتصادی کرونا بسیار وسیع و فراگیر 
خواهد بود و تنها نکته مثبت آن می تواند کنترل 
و کاهش حجم نقدینگی با بوجود آمدن رکود در 

کسب و کارها و در نتیجه کاهش نرخ تورم باشد.
تجربه بیماری سارس در سالهای 2002 و 2003 
کشور چین نشان می دهد که صنعت خدمات 
بیشترین تاثیر را از بیماری کرونا خواهد گرفت؛ از 
یک سو با محدودیت و تهدیدهایی روبرو خواهد 
شد و از سوی دیگر بیشترین فرصت و امکان رشد 

نیز در همین صنعت رقم خواهد خورد.
طی ماه های آینده دانشگاه ها، مدارس و مراکز 
با عدم حضور  غیررسمی  و  آموزشی رسمی 
دانشجویان تعطیل خواهد شد که این ضربه 
بزرگی به آنها وارد خواهد کرد؛ هرچند این مراکز 
با بهره گیری از اینترنت و آموزش از راه دور فعالیت 
خود را ادامه می دهند و به این ترتیب سعی 
خواهند کرد با زیان کمتری این دوران را سپری 
کنند.  اما براساس آنچه در بیماری سارس نیز 
اتفاق افتاد، بعد از دوران اپیدمی کرونا، این کسب 
و کارها با سرعت به وضعیت نرمال بازخواهند 

گشت.
اقتصاد کشور طی  سهم صنعت خدمات در 

سالیان گذشته بیشترین رشد را داشته و میزان 
اشتغال زایی آن تا حدود 50 درصد افزایش یافته 
است؛ با توجه به آن که بیشترین تاثیر اپیدمی 
کرونا بر صنعت خدمات خواهد بود طی ماه های 
آینده و همزمان با بروز مشکل برای این صنعت، 
اشتغال زایی و GDP  این صنعت رو به کاهش 
خواهد بود. طی ماه های آینده میزان مصرف کالا 
در کشور کاهش خواهد یافت و در بخش خرده 
فروشی این کاهش بسیار پررنگ خواهد بود. در 
روزهای آتی میزان رفت و آمد در جامعه کاهش 
خواهد یافت و مردم برای خرید کمتر از خانه خارج 
خواهند شد؛ اما پس از پایان اپیدمی میزان مصرف 
با جهشی بزرگ و غیرطبیعی جبران گذشته را 

خواهد کرد!
بعلاوه در دوران اپیدمی اعتماد مصرف کننده به 
برخی کالاها به شدت کاهش می یابد و کاهش 
مصرف اینگونه کالا ها بیش از سایر اقلام مصرفی 
خانوار خواهد بود. هرچند که این امر وابسته به 
شایعات و یا واقعیت های مربوط به اپیدمی کرونا 

می باشد.
در ابتدای اپیدمی کرونا احتمالا بدلیل ترس و 
واهمه، مردم به یکباره شروع به خرید اقلام مورد 
نیاز خود به منظور ذخیره سازی و آمادگی برای 
ماه های آینده خواهد کرد و بعد از چند هفته  و 
تا انتهای اپیدمی شاخص مصرف کننده خرد 
کاهش خواهد یافت اما آنچه قابل توجه خواهد 
بود سایت های اینترنتی آسیب کمتری نسبت به 
سوپر مارکت ها خواهند دید چراکه بدون نیاز به 
خروج از منزل مردم قادر به خرید و تحویل گرفتن 

درب منزل هستند.

بزودی مراکز خرید و مراکز تهیه غذا، رستوران ها و 
کافی شاپ ها ساعت کاری خود را کاهش خواهند 
داد و مراکز تفریحی، سینماها، تئاترها و کنسرت 
ها، باشگاه های ورزشی و آرایشگاه ها تعطیل 
خواهند شد و این امر باعث بروز مشکلات بزرگی 
برای صاحبان اینگونه کسب و کارها خواهد شد. 
صنعت حمل و نقل اعم از زمینی، هوایی و دریایی 
با کاهش تقاضا مواجه می شود. خرید و فروش 

املاک و خودرو نیز با رکود روبه رو خواهد شد.
هتل ها و مراکز مرتبط با صنعت توریسم و آژانس 
های مسافری در دوران اپیدمی کرونا با کاهش 
تقاضا و کاهش نقدینگی روبرو می شوند، اما با 
تاخیر چندین ماهه پس از حل مسئله اپیدمی، 
شرایط برای اینگونه کسب و کارها به تدریج 
نرمال خواهد شد. مطمئنا  در دوران تعطیلات 
نوروزی میزان سفرها نسبت به مشابه سال قبل 
کاهش چشمگیری خواهد یافت و به طبع آن 
کسب و کارهای مرتبط با ضرر و زیان بزرگی 
مواجه خواهند شد. تاثیر منفی اپیدمی کرونا بر 
فروش لوازم خانگی، مبلمان و لوازم الکترونیک 
کم نخواهد بود اما اپلیکیشن های فروش آنلاین 
زیان کمتری نسبت به رقبای سنتی خود خواهند 
داشت چرا که همانطور که در بالا ذکر شد در 
دوران اپیدمی مردم کمتر از خانه خارج خواهند 

شد و ترجیح می دهند آنلاین خرید کنند.
محدود  بدلیل  نیز  تجارت خارجی  در حوزه 
شدن واردات و صادرات برخی صنایع با مشکل 
تامین قطعه وارداتی و برخی با مشکل صادرات 
مواجه خواهند شد. تولید کنندگان لوازم خانگی 
و قطعات خودرو بیشترین آسیب را از این بابت 

متحمل خواهند شد. فروش منسوجات و پوشاک 
نیز در این مدت بدلیل کاهش تقاضا متحمل زیان 
خواهند شد. بدلیل آنکه گفته می شود یکی از 
عوامل انتقال کرونا حیوانات هستند احتمالا 
مصرف گوشت کاهش یابد اما از طرف دیگر 
بدلیل سخت گیری های بهداشتی در کشتارگاه 
ها و نظارت و بازرسی سخت گیرانه تولید گوشت 
نیز کاهش خواهد یافت که این امر عرضه و تقاضا 
را تا حدودی بالانس می کند و قیمت گوشت 
تغییرزیادی نخواهد داشت. توجه داشته باشیم 
که به طور کلی نظام عرضه و تقاضا در دوران 
اپیدمی کرونا بهم خواهد ریخت که هوشیاری 

حاکمیت را می طلبد.
در صورت اپیدمی کرونا و مواجه شدن با تبعات 
آن صنعت مالی و بانکی نیز با مشکلاتی مواجه 
خواهد شد. گردش پول کاهش خواهد یافت و 
درآمد بنگاه ها کم میشود که این منجر به تاخیر 
در بازپرداخت بدهی به بانک ها خواهد شد. در این 
بین مشکلات دولت نیز کم نخواهد بود؛ کاهش 
درآمد مالیاتی، کاهش درآمد حاصل از فروش 
بنزین و کاهش قیمت جهانی نفت همگی کسری 
بودجه کشور را چند برابر خواهد کرد. افزایش 
غیر عادی مصرف بودجه کشور در امور بهداشت 
و درمان دیگر دغدغه دولت در این روزها خواهد 
بود. بطور کلی اگر کرونا تبدیل به اپیدمی شود 
درآمد سرانه برای مدتی کاهش و نرخ بیکاری 
افزایش و GDP   نیز کاهش خواهد یافت. این 
نوشته شاید کمی بدبینانه باشد اما هشداری است 
تا با تمام قوا در برابر اپیدمی کرونا ایستادگی شود 
و قبل از آنکه تبدیل به بحران ملی گردد، حل و 

برطرف شود
اینروزها فداکاری پرسنل پزشکی و بیمارستانی 
قابل ستایش و ستودنی است؛ اما ما نیز باید به 
سهم خود تلاش کنیم تا این ویروس اپیدمی 
نشود. کمبود پرسنل پزشکی، بیمارستانی و 
پرستاری بدلیل ترافیک زیاد در درمانگاهها و 
بیمارستانها همچنین انصراف از خدمت برخی 
پرسنل به جهت خطرات اپیدمی حقوق و مزایا و 
درخواست برای آنها را بالا خواهد برد. در پزشکی، 

زندگی  و  زمان  نبرد  د اپیدمی  جو و
شامل  نیز  اقتصاد  دارد؛ 

نبرد زمان و اطمینان 
است، باید هرچه زودتر 
اطمینان به کسب و 
کارها بازگردد تا تبعات 

منفی اقتصاد کمتر 
گردد.

 نسخه اقتصادی سارس برای کرونا

هندی ها ترانزیت گندم را ادامه ندادندکره قطعات لوازم خانگی به ایران نمی دهد
 بازار

تاثیر بیماری سارس٢٠٠3 بر اقتصاد چین و تعمیم آن به کسب و کارهای ایران در روزهای آینده؛  گزارش

کرونـــا 
اثر کوتاه مدتی ندارد

 نوسان:رییس کمیته کسب و کار یونسکو در ایران، تغییر الگوی زندگی 
شهری را موجب افزایش مشاغل خدماتی دانست و گفت: در بحث مشاغل 
جدید و کسب و کارهای نوین بهتر است از قوانین بین المللی تمکین کنیم. 
علی اصغر کیهانی، درباره ظهور مشاغل جدید در آینده نزدیک و لزوم اصلاح 
قوانین موجود برای توسعه کسب و کارهای جدید، گفت: تحولات حوزه کسب 
و کار در طول ده هزار سال گذشته همواره دستخوش تغییرات بوده. نخستین 
مشاغلی که در جوامع انسانی پدیدار شدند، پیرامون کشاورزی بود با کشف 
فلزات مشاغل در بخش تولید پدیدار شــدند .  با کشف آهن و آغاز تجارت 
بین المللی نیز سر و کله مشاغل خدماتی پیدا شد که بلحاظ ماهیت تفاوت 

اساسی با مشاغل قبلی داشت .
علی اصغر کیهانی ادامه داد: پس از انقلاب صنعتی نیز مشــاغل جدیدی وارد 
دنیای کسب و کار شدند که با قبل از آن قابل مقایسه نبود و ورود اتومبیل و برق و 
الکترونیک نیز گروه مشاغل جدیدی را به وجود آورد تا امروز که با ورود به دنیای 
الکترونیک و دنیای کامپیوتر و اینترنت، مشاغل کاملا جدیدی را شاهد هستیم 
که تا پیش از آن به هیچ وجه قابل تصور نبود،شاید اگر بحث ربا در یکی از ادیان 
ابراهیمی را کنار بگذاریم  ادیان در هر دوره ای تمام قوانین هر سه گروه کشاورزی 
و تولید و تجارت و خدمات را بطور کامل پذیرفته اند   بر همین اساس معتقدم 
مجموعه قوانین کشور در حوزه تأسیس و راه اندازی کسب و کارهای جدید نیز 

می تواند بر همین نظر مورد پذیرش قرار گیرد .
 

تمکین از قوانین بین المللی 
در بحث مشاغل جدید

وی تصریح کرد: با توجه به اینکه نقطه هدف و عزیمت این مشاغل، جهانی است 
و این فرصت عادلانه برای همه هست که در هر گوشه این بازار لایتناهی دکان دو 
نبش بزنند و البته دولتها هم دوست دارند که بازیگران بزرگی در دنیای تجارت 
نوین داشته باشند . از داشــتن دکان دو نبش  هم امور و هم مامور مالیات و هم 
عوارض بگیر شهرداری و حتی سایر باج بگیران بیشتر بهره مند می شوند. وی 
ادامه داد:  لذا برای حضور پر قدرت در قدم نخســت می توان احتیاطا از قوانین 
بین المللی تمکین کنیم و تا حد ممکن این قوانین را دستکاری نکنیم تا اگر در 

اینده به مشکلی برخوردیم همان وقت در باره اش مجددا بحث کنیم  .
به گفته وی، برای اینکه بتوانیم از بازار جهانی برخی از فعالیتها و کسب و کارها 
سهم خود را به دست آوریم، چاره ای جز جهانی شدن و حل شدن در بازارهای 
جهانی نداریم مگر اینکه یکسره قید این بخش از بازارهای جهانی را بزنیم. این 
حل شدن به معنی تسلیم شدن نیست . همان طوری که گفته می شود علم را 
بیاموزید حتی در چین ، بر همین مبنا می توان گفت دلار را وارد کشــور کنید 
ولو از ماچین . کیهانی تاکید کرد: قوانین تجارت کمترین سایه فرهنگی دارند 
لذا حتی درک و فهم این قوانین نباید برای شارعین که بحث های بیع و وجوهات 
برایشان نا اشنا نیست کار دشواری باشد  . ضمن اینکه مصلحت مسلمین نیز 
اهمیتی عظیم دارد و به نظر میرســد اگر اراده ای در مقامات اصلی کشور باشد 
تمکین از قوانین اقتصاد جهانی آنقدرها هم کار ســختی نیست . در مجموعه 
قوانین گمرکی حال حاضر ایران نرخ عوارض مشروبات الکلی همچنان ردیف 
دارد و  این به معنی تایید تجارت این ام الخبائث نیســت بلکه وقتی می توان از 
مصرف کننده فرنگی ان در داخل خانه و سفارت خانه وجهی گرفت چرا که نه . 
بنا بر این صرف ملحق شدن به یک پروتکل به معنی سلب اختیار از نحوه اجرای 

ان نیست .
رئیس کمیته تخصصی توسعه کسب و کار کمیسیون ملی یونسکو در ایران در 
ادامه درباره دلیل بالا بودن آمار اشــتغال در بخش خدمات توضیح داد:با ورود 
کامپیوتر و در ادامه اتوماسیون های اداری و سیستم های کنترل دیجیتال و به طور 
وسیعی ربات ها، سهم بخش صنعت در ایجاد فرصتهای شغلی به شدت تحت 
تأثیر قرار گرفته و کاهش پیدا کرده است، از طرفی با مکانیزه شدن مزارع و در 
واقع صنعتی شدن کشاورزی، سهم نیروی انســانی در کشاورزی نیز به شدت 

کاهش یافته است.
 

تغییر الگوی زندگی شهری 
عامل افزایش مشاغل خدماتی

 کیهانی افزود: همزمان با تغییر الگوی زندگی شــهری نیز واحدهای شــغلی 
خدماتی روزبه روز افزایش یافته و مجموع این تغییر و تحولات،  تغییر نسبت سهم 
اشتغال در بخشهای مختلف را موجب شده است. وی درباره ماندگاری مشاغل 
خدماتی گفت: اگرچه مشاغل خدماتی به نسبت از عمر کمی برخوردارند ولی در 
کنار ریزش، رویش هم دارند و همه ساله مشاغل خدماتی جدیدی پیدا می شوند.

مشاغل خدماتی
مشاغل آینــده

این روزها که ویروس کرونا همه گیر شـده بسـیاری به یاد بیماری مهلک سـارس در اوایل قرن بیسـت 
و یـک افتـاده اند. بیماری سـارس نیـز مانند کرونا از کشـور چین آغاز شـد و تاثیرات چشـمگیری بر 
اقتصاد آن کشـور گذاشـت. سـارس نیز مانند کرونا از چین به دیگر کشـورها سـرایت کـرد و در مدت 
کوتاهـی ۲7 کشـور را درگیـر خـود کـرد. در فاصلـه سـال های ۲۰۰۲ تا ۲۰۰۳، حـدود ۸ هـزار به بیماری سـارس مبتلا 
شـدند کـه 77۴ نفـر از این افـراد جان باختند.کرونـا خاطرات مرگبار سـارس را زنده کرده اسـت. اما تجربه سـارس در 
اقتصـاد چیـن و ردپـای آن بر بازار این کشـور می تواند مسـیر روزهـای آینده اقتصاد ایران را مشـخص کنـد. برای من 
کـه در سـالهای بعـد از آن رویداد، دکترای اقتصاد کاربردی در شـهر پکن می خواندم و از نزدیک شـاهد بررسـی مدلها 
، اتفاقـات و تاثیـرات اقتصـادی سـارس ۲۰۰۳ در پـروژه های مختلف دانشـگاهی بـوده ام، تجربه تاثیر ایـن بیماری بر 

کسـب و کارهای آن کشـور قابـل تعمیم به اقتصاد و کسـب و کارهای ایـران در روزهای آینده اسـت؛

گزارش

گروه  بازرگانی

 نوســان: اپل حق اختراع جدیدی از یک موبایل 
ثبت کرده که نمایشگر آن دور دستگاه می پیچد. به 
گزارش  دیجیتال ترندز، حق امتیاز اختراع جدید اپل 
نشــان می دهد آیفون جدید احتمالا بدنه ای کاملا 
شیشه ای و نمایشگری بدون لبه دارد که کناره های 
دســتگاه را از چهار جهت می پوشــاند. علاوه بر آن 
هیچ نشــانی از پورت یا دکمه در بخش های کناری دستگاه دیده نمی شود.

تصاویر موجود در این حق امتیاز نشــان می دهند در کناره های نمایشــگر 
ویژگی هایی مانند میزان شارژ دستگاه و نوتیفیکیشن ها نشان داده می شوند. 
همچنین می توان در این بخش هــا کلیدهای تنظیم صدا و همچنین دکمه 
روشن و خاموش دستگاه را قرار داد. با حذف پورت های شارژ  بدان معناست 
که آیفون برای شارژ باید از روش بی سیم مانند پدهای بی سیم استفاده کند. 

همچنین هدفون نیز با استفاده از بلوتوث به آن متصل می شود.

 نوسان: براساس بخشنامه کارگروه تنظیم بازار، واردات  
ماســک اولویت اول دریافت ارز نیمایی شد. همچنین 
صادرات مواد اولیه این کالا تا اطلاع ثانوی ممنوع و تعرفه 
واردات آن نیــز از 55درصد به 5درصــد کاهش یافت. 
از سوی دیگر، محصولات بهداشــتی مشمول کنترل 
قیمت و مبارزه با احتکار و گران فروشــی شد.همچنین 
رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران خبر داد که استاندارد ماسک های ضدکرونا 
در دست تدوین است. نیره پیروزبخت با بیان اینکه استانداردی برای ماسک هایی 
که برای مقابله با شیوع بیماری کرونا در سطح جامعه مورد استفاده قرار می گیرد، 
تدوین نشده اســت، گفت: تا آن زمان تولیدکنندگان می توانند مطابق استاندارد 
سختگیرانه ماسک های جراحی به تولید بپردازند. رئیس سازمان حمایت نیز با اشاره 
به مجاز شدن واردات ماسک اظهار کرد: ماسک های وارداتی در اختیار هیات امنای 
ارزی وزارت بهداشت قرار می گیرد و آنها نســبت به توزیع آن اقدام می کنند.

 نوســان: مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد داد: 
منابع حاصــل از صادرات گاز مایع به عنوان بخشــی از 
منابع حاصل از صــادرات نفت خام، میعانــات گازی و 
خالص صــادرات گاز منعکس شــده در منابع عمومی 
درنظــر گرفته شــود. مرکــز پژوهش هــای مجلس 
پیشــنهاد داده اســت: »با توجه بــه محدودیت های 
منابع عمومی در  سال آتی و بیش برآوردی انجام شــده در تخمین منابع حاصل 
از صادرات نفت در لایحه بودجه  ســال ۱3۹۹، که در عمل منجر به اســتقراض 
مستقیم یا غیرمستقیم از بانک مرکزی یا انتشار بیشتر اوراق بدهی خواهد شد و 
با درنظرداشتن نکات مطرح شــده در بخش قبل مبنی بر اختصاص صد درصدی 
منابع حاصل از صادرات گاز مایع به شــرکت ملی گاز بدون وجود مستند قانونی 
می توان پیشنهاد داد که منابع حاصل از صادرات گاز مایع به عنوان بخشی از منابع 
حاصل از صادرات نفت خام، میعانات گازی و خالص صادرات گاز منعکس  شود.«

 نوســان: هادی مدقق، مدیرکل دفتر مدیریت 
مصرف و خدمات مشــترکین توانیر گفت: براساس 
ارزیابی ها، کارت شناسایی برق که روی آن شناسه 
۱3 رقمی برق مشترکان درج شده است، در سراسر 
کشور توزیع شد. او با اشــاره به روش های مختلف 
پرداخت قبض برق ادامه داد: صاحبان گوشی های 
هوشمند می توانند از طریق وب ســایت، آپ های مختلف و روش های دیگر 
قبض خود را پرداخت کنند، تصریح کرد: افرادی که گوشی هوشمند ندارند، 
می توانند از طریق USSD قبض خود را پرداخت کنند، اما افرادی که هیچ 
نوع گوشی در اختیارشان نیست، باید شناسه قبض خود را که پیش از این در 
قبوض کاغذی درج می شد، داشته باشند. برای این که این افراد نیز بتوانند از 
طریق تلفن ثابت و خودپرداخت پرداخت کنند، قرار شد که بر حسب نیاز به 

این مشترکان کارت شناسایی برق داده شود.

عرضه آیفون بدون پورت و دکمهتوزیع کارت های شناسایی برقپیشنهاد مجلس برای جبران کسری بودجهماسک؛ اولویت نخست نیما

 ها
ده

برا

capital
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گزارش

   نگاه

 یکی از مهم تریــن طرح های صنعت 
فولاد کشــور که ظرف ماه های آینده 
به بهره برداری می رســد، نــورد گرم 
2 فولاد مبارکه اســت کــه گام  جدی 
را برای تامین نیازهــای داخلی طیف 
گســترده ای از صنایع کشور برخواهد 
داشــت.برنامه ریزی ها برای راه اندازی 
خط جدید به گونــه ای صورت گرفته 
که کشــور کاملا از واردات بی نیاز شود. 
طرحی که بــا ســرمایه گذاری بالغ بر 
500 میلیون یورو، توان تولید داخلی را 
به کار خواهد گرفت تا صنایعی همچون 
خودروسازی، لوازم خانگی، نفت و گاز 
بتوانند بیش از ۹0 درصــد از نیازهای 
خود بــه ورق های فــولادی را از داخل 
تامین کرده و نیاز و وابستگی به خارج از 
کشور نداشته باشند. این طرح اکنون به 
لحاظ فنی، با وجود همه پیچیدگی ها در 
مراحل پایانی راه اندازی به سر می برد و 
قرار است با مجوزهایی که از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی 
صادر می شود، رسما وارد فاز اجرایی و 

عملیاتی شود.
با وجود  ۱2 ســال بدعهدی طرف های 
اروپایــی و چالش های پیــش رو برای 
راه انــدازی خط نــورد گــرم 2 فولاد 
مبارکه، پس از برجام تلاش هایی برای 
انجام ایــن پروژه صــورت گرفت که با 
کارشــکنی های آمریکا و تحریم های 
جدید، ملغی شد و اکنون انعقاد قرارداد 
نورد گرم 2 در راســتای تکمیل طرح 
شــهید خرازی در فولاد مبارکه، یکی 
از دســتاوردهای ارزنــده ملی اســت 
که عملیات اجرایی آن، با مشــارکت 
50 درصدی تامین کننــدگان داخلی 
که البته قابل افزایــش تا 70 درصد نیز 

هست، انجام خواهد پذیرفت.
در ایــن قــرارداد شــیوه ای نــو در 
مشارکت های خارجی در پیش گرفته 
شــده؛ به  طوری  کــه تامین کنندگان 
خارجی علاوه بر تامیــن قطعاتی که 
در داخل کشــور توان تولید آن نیست، 
اصل تمام نقشه ها، برنامه ها، نرم افزارها، 
شیوه نامه  و دستورالعمل های اجرایی 
را نیز به فــولاد مبارکه تحویل خواهند 
داد که در واقع به نوعــی دانش فنی و 
تکنولوژی احداث خط نوردگرم توسط 

فولاد مبارکه خریداری می شود.
بــه گفتــه حمیدرضــا عظیمیــان، 
مدیرعامــل شــرکت فولادمبارکــه، 
شــرکت طرف قرارداد برای این پروژه 
قبلا با احداث و به بهره برداری رساندن 
ماشین ریخته گری شمارۀ ۴ در سال ۹۴ 
امتحان خود را با موفقیت پس داده و این 
ماشین بیش از دو سال است که با نظم 
خاصی در حال کار است. ضمن اینکه 
هیچ یک از دیگر کشــورهای صاحب 
این تکنولوژی به دلیل تحریم ها حاضر 
نشدند با ایران و مشخصا با فولاد مبارکه 
در این زمینه همکاری کنند. آن گونه که 
از این ســرمایه ملی روایت شده است، 
افزایش اشــتغال به صورت مستقیم و 
غیرمستقیم از 350 هزار شغل به حدود 
۴00 هزار شغل، تولید ورق های فولادی 
عریض جهت تولید لوله های انتقال نفت 
و گاز، پوشش حداکثری ظرفیت های 
قابل بهره بــرداری صنایــع تکمیلی 
پایین دســتی، افزایش تولید ناخالص 
داخلی و ایجاد ارزش افــزوده بالاتر در 
زنجیــره تولید فولاد کشــور از طریق 
تبدیل تختال مازاد به محصولات نهایی 
و بی نیــازی از واردات، از جمله مزایای 
احداث این طرح مهــم و حائز اهمیت 

فولادی عنوان شده است.

گام ارزشمند مبارکه برای 
بی نیازی از واردات ورق

industry

مدیرعامل فولاد مبارکه چندی پیش عنوان 
کرد: به منظور جلوگیری از دست دادن بازار و 
توقف تولید در ۱0 ماهه گذشته ذخیره سنگ 
آهن و اسلب خود را مصرف کردیم. اگر روند 
فعلی اصلاح نشود، در سال آینده بحران قیمت 
به دلیل تولید نداشتن کافی فولاد مبارکه بیشتر 
خواهد شد. وی در ادامه با انتقاد به کمبود مواد 
اولیه فولادسازان گفت: یکی از دلایلی که سنگ 
آهن نداریم، این است که معدنی ها فولادساز 
شده اند و خود نیازمند سنگ آهن هستند. به 
گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه، حمیدرضا 
عظیمیان در ادامه خاطرنشان کرد: در تمام دنیا 
ارزش افزوده معدن بیشتر از فولاد و قابل تامل 

است که چرا معدنی های ما فولادساز شده اند.
وی همچنین با پرسش از مسئول ذی ربط در 
تامین مواد اولیه فولادسازان درباره مسیرهای 
موجود در تامین مواد اولیه فولاد مبارکه، گفت: 
وقتی فولاد مبارکه ذخیره مواد اولیه خود را 
مصرف کرده، در سال آینده به دلیل کمبود مواد 
اولیه تولید کاهش می یابد. عظیمیان در ادامه 
افزود: کاهش تولید، موجب تنزل ارزش افزوده 
در سال آینده برای کشور خواهد شد. وی تصریح 
کرد: فولاد مبارکه هیچ وقت به کمبود قطعه 
یدکی و کالاهای استراتژیک معترض نشده 
اما درباره مواد اولیه نیازمند تامین اضطراری 
هستیم. وی با تاکید بر اینکه کمبود مواد اولیه 
فولاد مبارکه چگونه تامین خواهد شد، گفت: 
هیچ کجای دنیا سراغ نداریم که معدنی ها 
فولادساز شده باشد، زیرا ارزش افزوده معدنی 
بیشتر است. وی در ادامه گفت: ما در شرایط 
صددرصد تحریمی، برای سه سال الکترود مورد 
نیاز را تامین کرده ایم، اما از نبود مواد اولیه داخلی 
)سنگ آهن( به شدت در رنجیم و کسی نیست 
به این پرسش پاسخ دهد که ما به عنوان فولاد 

مبارکه باید از کجا مواد اولیه خود را تامین کنیم.

کاهش ۱۵ درصدی تولید
درباره تامین مواد اولیه )سنگ آهن( در شرکت 
فولاد مبارکه، مختار بخشیان معاون بهره برداری 
شرکت فولاد مبارکه درباره میزان تولید شرکت 
مبارکه در امسال در گفت وگو با صمت عنوان 
کرد: امسال شرکت فولاد مبارکه با ۱5درصد 
کاهش تولید روبه رو شده که به طور عمده 
به دلیل کمبود مواد اولیه بوده است. هم اکنون 
نیز در تولید با مشکل کمبود سنگ آهن و 
گندله روبه رو هستیم. بخشیان در ادامه عنوان 
کرد: یکی از مشکلات شرکت فولاد مبارکه در 
زمینه تولید کمبود سنگ آهن است که امسال 
به صورت جدی با این مشکل روبه رو شده ایم. 
معدنکاران بخشی از سنگ آهن خود را صادر 
می کنند و از آنجایی که در صنایع پایین دستی 
سرمایه گذاری کرده اند، بخشی را نیز خود به 

مصرف می رسانند.
وی در پاسخ به این پرسش که تا پیش از این 
شرکت فولاد مبارکه سنگ آهن خود را چگونه 
تامین می کرد، گفت: معادن یزد و کرمان تا 
زمانی که فولادساز نبودند، کل سنگ آهنی که 
داشتند را به فولادسازانی چون فولاد خوزستان، 
فولاد مبارکه و ذوب آهن می دادند، اما از زمانی 
که این معدنکاران تغییر سیاست داده اند، به 
سمت راه اندازی صنایع پایین دستی خود مانند 
گندله سازی، احیای مستقیم و به تازگی نیز 
فولادسازی پیش رفته اند و سنگ آهن خود را 

مورد استفاده قرار می دهند.

تامین سنگ آهن، بزرگ ترین مشکل
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در ادامه 
تاکید کرد: درحال حاضر بزرگ ترین مشکل 

فولاد مبارکه تامین سنگ آهن است و از آنجا 
که واردات سنگ آهن نیز برای ما مشکل شده، 
با مشکلات اساسی روبه رو شده ایم. معدنکاران 
در این شرایط به دلیل تفاوت قیمتی بین سنگ 
آهن داخلی با صادراتی، ترجیح می دهند آن 
را صادر کنند. در این شرایط طبیعی است 
فولاد  مبارکه،  فولاد  چون  شرکت هایی  که 
خوزستان و ذوب آهن با مشکل روبه رو شوند 
و فولاد مبارکه فقط به دلیل تامین نشدن مواد 
اولیه ۱5درصد از میزان تولید خود را از دست 

بدهد.

نیاز فولاد مبارکه به سنگ آهن
بخشیان در پاسخ به این پرسش که شرکت 
فولاد مبارکه سالانه به چه میزان سنگ آهن نیاز 
دارد، گفت: فولاد مبارکه سالانه به 7.5 میلیون 
تن سنگ آهن و 5 میلیون تن گندله نیاز دارد. 
امسال واحد گندله سازی ما به زحمت می تواند 
به تولید ۶میلیون و 700 تن تا پایان سال برسد 
یعنی حدود ۸00 تا ۹00هزار با کاهش تولید 
روبه رو بودیم. واحدهای احیای مستقیم نیز 
به این دلیل که گندله در اختیار نداشته اند، با 
20درصد کاهش تولید روبه رو شده و کاهش 
تولید گندله روی فولادسازی نیز تاثیرگذار بوده 
است. وی ادامه داد: تمام این روند سبب کاهش 
تولید اسلب نیز شده، به گونه ای که حتی ذخیره 
5۸0 هزار تنی تختال نیز به مصرف رسیده است 
و سال آینده دیگر این میزان ذخیره تختال را هم 

نداریم.
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در 
پاسخ به این پرسش که معدنکاران معتقد 
هستند که قیمت سنگ آهن داخلی پایین 
است آیا نمی شود با قیمت های بالاتر سنگ 
آهن را خرید کنید تا معدنکاران تمایل به 

صادرات نداشته باشند، گفت: قیمت گذاری را 
وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام می دهد، 
همان گونه که محصولات فولاد مبارکه نیز 
قیمت گذاری می شود. در زمینه قیمت گذاری 
محدودیت هایی وجود دارد و قیمت فروش 
محصولات ما نیز زیر نظر است، از این رو سنگ 
می کنیم،  خریداری  نیز  ما  که  گندله ای  و 

تعیین شده است.
 بخشیان ادامه داد: برای نمونه وزارت صنعت، 
که  می کند  اعلام  ما  به  تجارت  و  معدن 
قیمت سنگ آهن ۱3درصد قیمت شمش 
گندله 22درصد  قیمت  یا  فولاد خوزستان 
قیمت شمش فولاد خوزستان است. مبنای 
قیمت گذاری در زنجیره فولاد قیمت شمش 

فولاد خوزستان است.

حاشیه سود معدنکاران بالاتر از 
فولادسازان

وی در پاسخ به این پرسش که قیمت سنگ 
مناسب  اندازه  چه  تا  درحال حاضر  را  آهن 
می دانید، گفت: در زنجیره فولاد معدنکاران 
بالاترین سود را دارند و حاشیه سود فولادسازان 
بسیار کمتر از معدنکاران است، این درحالی 
است که فولادسازان ایجاد ارزش افزوده دارند. 
حتی وزارت صنعت، معدن و تجارت بر این 
موضوع صحه گذاری می کنند که سود معدن 
بالاتر از سود فولادسازان است و از سوی دیگر 
هزینه های معدن نسبت به فولاد در سطح 
پایینی قرار دارد. معدنکار اگر 5 درصد هزینه 
کند، 7 درصد سود می برد و از آنجا که حجم 
کلانی  سودهای  بالاست،  سرمایه گذاری 
می برد. بخشیان در پاسخ به این پرسش که 
مشکلات  نباشد،  آهن  سنگ  صادرات  اگر 
واحدهای فولاد مبارکه و ذوب آهن حل خواهد 
شد، گفت: بله اگر صادرات سنگ آهن نداشته 
باشیم، مشکلات فولاد مبارکه به صورت موقت 
و کوتاه مدت حل خواهد شد، زیرا معدنکاران 
به تدریج به سمت واحدهای پایین دستی پیش 
رفته اند و این موضوع در بلندمدت بدون شک 
مشکل ساز خواهد بود. وی در ادامه توضیح 
داد: ماموریت معادن این بود که هزینه ها و 
سرمایه گذاری ها را به سمت اکتشاف پیش 
ببرند، اما این کار را نکرده اند. از سوی دیگر نیز 
به تدریج ذخایر کشور در حال کاهش است. 
اقدام های  امسال  ایمیدرو  سازمان  هرچند 
خوبی انجام داده و اجازه فعالیت در پایین دست 
را به معدن کاران نداده، اما نتایج آن نیازمند زمان 
است. معادن جدید نیز به کشف و استخراج نیاز 

به زمان دارد که فرآیندی طولانی را می طلبد.

راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت
معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه در پاسخ 
به این پرسش که چه راهکاری را برای تامین 
سنگ آهن دارید، عنوان کرد: درگام نخست و در 
کوتاه مدت راهکار این است که اولویت صادرات 
نداشته باشیم و خوراک فولادسازان تامین و 
از سوی دیگر براساس سیاست های سازمان 
سرمایه گذاری  اکتشاف  زمینه  در  ایمیدرو 

بیشتری انجام شود.

شــرکت فــولاد مبارکــه به عنــوان یکــی از بزرگ تریــن شــرکت های فولادســاز کشــور کــه در صــدر تولیــد 
گزارش

گروه صنعت
آهــن اســفنجی در دنیــا قــرار دارد، ایــن روزهــا بــا کمبــود مــواد اولیــه و ســنگ آهــن روبــه رو اســت. ایــن 
واحــد فــولادی تنهــا به دلیــل کمبــود ســنگ آهــن در امســال ۱۵درصــد از میــزان تولیــد خــود را کاهــش داده اســت. ایــن 
فولادســاز کشــور ســالانه بــه 7.۵میلیــون تــن ســنگ آهــن نیــاز دارد. ایــن درحالــی اســت کــه ســنگ آهــن کشــور بــه 
صــورت خــام و فــرآوری نشــده صــادر می شــود کــه اگــر همیــن میــزان صــادرات، مــورد اســتفاده واحدهــای فولادســازی 

داخل کشور قرار گیرد، مشکلات این واحدها حل می شد.

دردسرهای فولادسازشدن معدنی ها

فولاد مبارکه در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی، طرح بسیار حیاتی و امنیتی تامین 
پایدار آب شرب مردم اصفهان را در برنامه دارد.  به گفته حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل 
فولادمبارکه، تامین پایدار آب شرب برای مردم اصفهان با همت و سرمایه گذاری ۱500 
میلیارد ریالی فولاد مبارکه صورت خواهد گرفت. فولاد مبارکه با مشارکت ۱500 میلیارد 
ریالی در تامین ورق لوله های سامانه مذکور، طرح سامانه دوم برای تامین آب شرب اصفهان 
را بر عهده گرفته و این کمک بزرگی برای حمایت از پروژه های عمرانی این شهر است.

رئیس انجمن فولاد از تعویق برگزاری سمپوزیوم فولاد امسال در کیش به ماه های 
ابتدایی سال آینده خبر داد. دکتر نجفی زاده گفت: سمپوزیوم و نمایشگاه فولاد ۹۸ 
با نظر شورای تامین منطقه آزاد کیش به تعویق افتاد. وی افزود:  تمام تلاشمان را 
کردیم که با برنامه ریزی مناسب، سمپوزیوم و نمایشگاه امسال را برگزار کنیم اما 
بحران کرونا در قدرت پیش بینی و برنامه ریزی ما نبود! در نهایت و برای محافظت از 

سلامت جامعه فولاد تصمیم به تعویق زمان برگزاری گرفتیم.

کرونا »سمپوزیوم فولاد« را به تعویق انداختمشارکت فولادمبارکه در تامین آب شرب اصفهان

مختار بخشیان: اجرای سیاست های مبارزه با خام فروشی به نفع معادن کشور است

کمبود سنگ آهن بزرگترین مشکل فولادسازان کشور؛

نگاهی به ارتباط صنعت و دانشگاه در حوزه فولاد؛

 نوسان :بخش قابل توجهی از نیازهای صنعت فولاد را مهندسان 
به  این رو  از  پاسخگو هستند،  و گرایش های مختلف  در تخصص ها 
تحقیق،  بار  شاخص تر  به صورت  که  هستند  مهندسان  این  نوعی 
توسعه و مسائل فنی واحدهای فولادسازی را به دوش می کشند و 
از  البته  تولیدی نقش پررنگ تری دارند؛  به سایر واحدهای  نسبت 
نظر کارشناسان این حوزه، هرچند رشته های مهندسی دانشگاه ها 
از نظر عنوان نیازهای صنعت فولاد را پاسخگو هستند، اما محتوای 
این رشته ها در دانشگاه های کشور نیازهای محتوایی این صنعت را 
پاسخگو نیستند و به صورت معمول مهندسان با همت و پشتکار خود و 

پس از کسب تجربه به جایگاه واقعی خود می رسند.

نیاز صنعت فولاد به مهندسان
محمود محمدی فشارکی، مدیر برنامه ریزی کنترل تولید شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان اظهار کرد: مهندسان پس از آنکه از دانشگاه فارغ التحصیل می شوند با توجه 
به گرایش شان در حوزه های صنعت و معدن و... مشغول به کار می شوند. اگر هم 
تمایلی نداشته باشند که به استخدام جایی دربیایند، می توانند شرکت ایجاد کنند، 
برای نمونه بیشتر شرکت های دانش بنیانی که در چند سال گذشته ایجاد شده اند، در 
حقیقت با تلاش فارغ التحصیلان رشته مهندسی شکل گرفته اند. محمدی فشارکی 
در ادامه توضیح داد: در برخی صنایع بزرگ همانند شرکت فولاد مبارکه زمانی که 
مهندسان وارد این حوزه می شوند، بیشتر ترجیح می دهند که به سمت های مدیریت 
پیش بروند، برای نمونه در فولاد مبارکه که حدود 70مدیر وجود دارد، بین ۶0 تا 
۶5 آنها مهندس هستند. در شرکت های فولادسازی همانند فولاد مبارکه رشته های 
مدیریتی به تنهایی چندان جوابگو نیستند، مگر اینکه مدیران آن پایه تحصیل و 
کار مهندسی داشته باشند که پس از آن، اگر قرار باشد مسئولیت های مدیریتی 
داشته باشند، دوره های آموزش های لازم را خواهند دید. درحال حاضر نیز شرایط 
ادامه تحصیل به راحتی امکان پذیر شده است. وی خاطرنشان کرد: برخی مهندسان 
نیز تمایل دارند که بحث تخصصی خود را ادامه بدهند و تا مرحله کارشناس خود را 
ارتقا دهند که در این صورت اگر از مجموعه جدا شده یا بازنشسته شوند، به صورت 

معمول به عنوان کارشناس و مشاور مورد پذیرش قرار می گیرند.
مدیر برنامه ریزی کنترل تولید شرکت فولاد مبارکه اصفهان در پاسخ به پرسش 
که چند درصد نیروی انسانی واحدهای فولادسازی مهندسان هستند، عنوان کرد: 
صنعت فولاد به رشته های تحصیلی مهندسی در سطح بالایی نیاز دارد. در واحد 
بهره برداری فولاد مبارکه در مجموعه ۱5 هزار نفری حدود 2 هزار مهندس مشغول 
به کار هستند که حدود یک ششم آنها را شامل می شود. محمدی فشارکی در ادامه با 
اشاره به اهمیت جایگاه مهندسی در صنعت فولاد عنوان کرد: در هر مجموعه فولادی 
خطوط تولید نیاز به مهندسانی دارد که باید به کار کارشناسی آگاهی داشته باشند و 
در این زمینه تجربه کسب کرده و مطالعه کرده باشند. مطالعه و ارتباط با دانشگاه ها 
برای مهندسان بسیار مهم به شمار می رود. از این رو باید خود را در سطح کارشناس 

ارتقا دهند تا بتوانند به خوبی از پس مسائل فنی تولید برآیند.

نقش شرکت های دانش بنیان 
در صنعت فولاد

مهندسان در ایجاد شرکت های دانش بنیان به ویژه در صنعت فولاد چه جایگاهی 
دارند؟ در پاسخ به این پرسش حسام ادیب رئیس هیات مدیره یک گروه دانش 
بنیان اظهار کرد: اگر شرکتی به مرحله دانش بنیان رسیده باشد، به معنای آن است 
که توانسته محصولی نوآورانه یا خدماتی منحصر به فرد به وجود آورد؛ به تبع این 
حاصل همت، پشتکار و توانمندی مهندس یا مهندسانی است که به این موفقیت 
دست یافته اند. ادیب در ادامه خاطرنشان کرد: اما باید توجه داشت که موفقیت 
پایدار یک سازمان یا شرکت، صرفا نمی تواند براساس توانمندی مهندسان آن رقم 
بخورد. موفقیت یک شرکت، چه دانش بنیان و چه غیر آن، مستلزم برخورداری از 
تیمی توانمند از تخصص های مختلف است، به ویژه دانش و تجربه مدیریت که خود 
تخصصی مجزاست، دارای اهمیت بسزایی است که در کشور ما کمتر به آن توجه 
می شود و به صورت عمومی افراد باسابقه در حوزه های مختلف، بدون برخورداری از 

دانش مدیریت، دارای سمت های مدیریتی می شوند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: تصور بر این است که سابقه کار، دانش مدیریت را هم 
به همراه می آورد که صد البته چنین نیست. در یک سازمان موفق، امور حسابداری 
و مالی، امور خرید، آموزش و دیگر امور نیز دارای اهمیت بسیار هستند که همه اینها 
در کنار مهندسان فنی و تخصصی، می توانند یک سازمان موفق را به وجود آورند. 
رئیس هیات مدیره گروه دانش بنیان پاترون افزود: البته مهندسان در شرکت هایی که 
محصولات یا خدمات فنی دارند، شاید به نوعی شاخص ترند و بار تحقیق و توسعه، 
نوآوری، تولید و مسائل فنی سازمان را به دوش می کشند که از این جهت شاید نقش 

آنها پررنگ تر به نظر برسد، اما نباید از نقش مهم دیگر امور غافل شد.
ادیب در پاسخ به این پرسش که آیا رشته های مهندسی دانشگاه نیاز صنعت فولاد را 
پاسخگو هستند، عنوان کرد: رشته های مهندسی دانشگاه ها از نظر عنوان بدون شک 
نیازهای صنعت فولاد را پاسخ می دهند اما هرگاه اسم دانشگاه در صنعت می آید، 
پشت تولیدکنندگان می لرزد، چراکه محتوای رشته های مهندسی در دانشگاه های 
کشور نیازهای محتوایی صنعت را پاسخ نمی دهد. برای نمونه چند درصد مهندسان 
متالورژی پس از فارغ التحصیلی، روش کار یک کوره فولادسازی را می دانند؟ ممکن 
است کلیاتی را شنیده و چیزهایی خوانده و در بازدیدهای علمی خطوط برخی چیزها 
را دیده باشند، اما آیا به عنوان یک مهندس متالورژی می توانند حتی 20 درصد از 
جزییات یک فرآیند فولادسازی را شرح دهند؟ پاسخ این است: هرگز. رئیس هیات 
مدیره گروه دانش بنیان پاترون ادامه داد: این به دلیل ضعف سیستمی نظام آموزشی 
ما در دانشگاه هاست؛ موضوع آن است که مسئله به همین جا ختم نمی شود. مشکل 
اساسی تر از تخصص پایین عملی در دانشگاه ها، نداشتن دانش حل مسئله و روش 
تحقیق است، چراکه اگر کسی تخصص کافی فنی نداشته باشد، ممکن است که 
اشکالی نداشته باشد، اما اگر روش حل مسئله را بلد نباشد و روش تحقیق نداند، 
بسیار اشکال دارد. ادیب در ادامه خاطرنشان کرد: دلیل اصلی فاصله فناوریکی ما و 
کشورهای پیشرفته، همین موضوع است که مهندسان ما به طور عمومی مجهز به 
دانش حل مسئله و روش تحقیق نیستند. البته که هر گاه مدرک دانشگاهی تبدیل 

به کالایی تجاری یا تبلیغی شود، انتظاری جز این هم نمی رود.

صنــــعت  فــــــولاد 
نیازمند نوآوری و دانش روز

 نوسان: با تلاش و همدلی کارکنان مجتمع 
فولاد سبا در ســال رونق تولید و در یازده ماه 
منتهی به بهمن ماه سال جاری، تولید کلاف 
گرم در این مجتمع به یک میلیون و 23۹ هزار 

تن رسید.
مدیر مجتمع فولاد ســبا ضمــن اعلام این 
خبر گفت: این رکورد نسبت به مدت مشابه 
سال قبل رشــد ۱۱,7 درصدی داشته است. 
مصطفی عطایی پور خاطرنشان کرد: از این 
میزان تولید حــدود ۸0 درصــد آن مربوط 

به ورق های ضخامــت 2 میلیمتر با کیفیت 
مطلوب است که یکی از محصولات پرکاربرد 
در تولید لوله و پروفیل در کشــور به شــمار 
میرود. وی با بیان اینکه در ســال گذشــته، 
تولید در مجتمع فولاد سبا یک میلیون و ۱۹۴ 
هزار و ۶00 تن بوده است گفت: رکورد جدید 
علیرغم محدودیت های زیاد در تأمین مواد 
اولیه، قطعات و متریال مصرفی باکیفیت در 

کلیۀ خطوط تولید به دست آمد.
مدیر مجتمع فولاد ســبا تلاش حداکثری 

مدیریــت و کارکنان این مجتمــع، تأمین 
حداکثری مواد اولیه و قطعات، بهره گیری از 
تجارب ارزشمند گذشته، افزایش سرعت تولید 
در خطوط مختلف تولید ازجمله فولادسازی، 
ریخته گری و نورد گرم و همچنین از کاهش 
توقفــات اضطراری و افزایــش کیفیت آهن 
اسفنجی تولیدشده در این مجتمع را مهمترین 
دلایل ثبت این رکورد دانست. عطایی پور در 
بخش دیگری از سخنان خود از آماده سازی 
فعالیت های نوسازی اتوماسیون نورد گرم و 

ریخته گری و همچنین از آماده سازی عملیات 
نصب قفسۀ هفتم نورد گرم ســبا در آیندۀ 

نزدیک خبر داد. 
وی در بخــش پایانی ســخنان خود ضمن 
قدردانی از تــلاش کارکنــان و حمایتهای 
مدیریت ارشد فولاد مبارکه اظهار امیدواری 
کرد در ادامۀ این روند موفقیت آمیز همچنان 
شاهد تثبیت شــرایط موجود خطوط تولید 
و دستیابی به اهداف از پیش تعیین شده در 

مجتمع فولاد سبا باشیم.

مدیر مجتمع فولاد سبا مطرح کرد:

گذر از مرز تولید یک میلیون و ٢٠٠ هزار تن کلاف گرم
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت یلدای کبیر مشهد شرکت با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۶0۸ و شناسه ملی 
۱02۶0۱۱7۴07 به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱0/0۴/۱3۹7 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : عباس ساکنی آرانی به شماره ملی ۶۱۹۹۱3۶373 با پرداخت مبلغ 352500000ریال 
به صندوق شرکت، سهم الشــرکه خود را از مبلغ 7500000ریال به 3۶0000000ریال افزایش داد.. 
سعیده عظیم زاده آرانی به شماره ملی ۶۱۹۹7۱2۶۱7 با پرداخت مبلغ ۸37500000 ریال به صندوق، 
سهم الشــرکه خود را از مبلغ 2500000 ریال به 000000 ۸۴0 ریال افزایش داد. در نتیجه سرمایه 
شــرکت از مبلغ ده میلیون ریال به مبلغ یک میلیارد و دویســت میلیون ریال افزایش یافت و ماده ۴ 
اساسنامه شرکت به شرح ذیل اصلاح گردید: ماده ۴ اساســنامه: »سرمایه شرکت مبلغ یک میلیارد و 
دویست میلیون ریال می باشد که تماما نقدی است و در اختیار مدیرعامل شرکت قرار گرفت« اسامی 
شرکا بعداز افزایش ســرمایه عبارتند از:عباس ساکنی آرانی به شــماره ملی ۶۱۹۹۱3۶373 دارنده 
3۶0000000 و سعیده عظیم زاده آرانی به شماره ملی ۶۱۹۹7۱2۶۱7 دارنده 000000 ۸۴0 ریال 

سهم الشرکه می باشند.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری آران و بیدگل )7۸52۴2(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت خدمات مســافرت هوایــی و ســیاحتی و جهانگــردی زیبا نگین 
پارس با مســئولیت محدود به شــماره ثبــت 2۶۱۴0 و شناســه ملــی ۱0۱02770757 
به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 2۹/0۴/۱3۹۸ و نامه های شــماره 
۹۱77/۱23/۹۸ مورخ 25/0۸/۱3۹۸ صادره از اداره کل میراث فرهنگی و گردشگری استان 
اصفهان و 5277۱ مورخ 25/۱0/۱3۹۸ صادره از ســازمان هواپیمائی کشور تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد : 
* نام شرکت به " خدمات مسافرت هوایی زیما سیر ســپاهان" تغییر یافت و ماده مربوطه در 

اساسنامه اصلاح گردید. 
* موضوع فعالیت شرکت بدین شــرح اصلاح گردید : ارائه خدمات مســافرت ، ذخیره مکان 
و هرگونه اقدام دیگــر مربوط به خدمات ترابری مســافر بطور مســتقیم یاغیر مســتقیم با 
رعایت قوانیــن و مقررات راه و ترابری. - خانم طیبه محمدی قلعه ســفیدی به شــماره ملی 
۱0۹۱7۴۸۸02 با پرداخت مبلغ ۱۱00000 ریال ، آقای شــکرالله شــیخی به شماره ملی 
۱۱۱۱۱50222 با پرداخت مبلــغ ۹7۹0000 ریال و خانم میترا مهر علیان به شــماره ملی 
۱2۸2727۸50 با پرداخت مبلغ ۱۱0000 ریال به صندوق شــرکت در ردیف شرکاء شرکت 
قرار گرفتند و در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ ۱۱000000 ریال به مبلغ 22000000 ریال 

افزایش یافت و ماده ۴ اساسنامه به شرح ذیل اصلاح گردید :
 * ماده ۴ اصلاحی : ســرمایه شــرکت مبلغ 22000000 ریال نقدی است که تماما پرداخت 

گردیده و تحویل مدیرعامل شده است
 - اسامی شرکا و میزان سهم الشرکه فعلی هر یک بدین شرح می باشد :

 طیبــه محمدی قلعه ســفیدی دارنده مبلــغ ۱۱00000 ریال ، شــکرالله شــیخی دارنده 
۹7۹0000 ریال ســهم الشــرکه ، میترا مهر علیان دارنده ۱۱0000 ریال ســهم الشرکه ، 
محمدحســین رحمتی دارنده 5۱00000 ریال ســهم الشــرکه ، خاطره رفیعی کرکوندی 
دارنده ۴۹00000 ریال سهم الشرکه و آقای محمدرضا صرامی دارنده ۱000000 ریال سهم 

الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری 

اصفهان )7۸52۴۴(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی فرش کویر نصر به شماره ثبت ۱۸2 و شناسه ملی ۱۴003۸۸۸3۱0 به 
استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 02/۱0/۱3۹۸ و نامه شماره ۴3۹0 

مورخ 02/۱۱/۱3۹۸ صادره از اداره تعاون شهرستان اردستان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 - طیبه حمامی کدملی ۱۱۸۹۶۱0۱5۹ ، حسین نصراله زاده کدملی ۱2۶202۸7۴۴ و نجمه حامی 
کدملی ۱۱۸۹۹۴۶0۱7 بسمت اعضای اصلی هیات مدیره ، فاطمه حمامی کدملی ۱۱۸۹573۴23 
و خاتمه حامی کدملی ۱۱۸۹۹۴۱22۸ بســمت اعضای علی البدل هیات مدیره برای مدت سه سال 

انتخاب گردیدند. 
- شــهربانو ریحانیان زواره کدملی ۱۱۸۹۴۱33۶۱ بســمت بازرس اصلی و کبری مشــرقی کدملی 

۶۱۹۹۴72772 بسمت بازرس علی البدل برای یکسال مالی انتخاب شدند. 
- صورت های مالی ۹۶ و ۹7 مشتمل بر ترازنامه، عملکرد سود و زیان به تصویب مجمع رسید.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسســات غیرتجاری زواره 
)7۸۸۴55(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی انحلال شــرکت تعاونی آهنگ سلامت اســپادانا به شــماره ثبت ۶۱۶۹0 و شناسه ملی 
۱۴00۸050۹۴3 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 0۴/07/۱3۹۸ و نامه 

شماره ۸۱۴۸2 مورخ 20/۸/۱3۹۸ اداره تعاون اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :

شرکت مذکور در تاریخ فوق منحل اعلام گردید .

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان 
)7۸۸۴57(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی آهنگ ســلامت اســپادانا به شــماره ثبت ۶۱۶۹0 و شناســه ملی 
۱۴00۸050۹۴3 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 0۴/07/۱3۹۸ و 

نامه شماره ۸۱۴۸2 مورخ 20/۸/۱3۹۸ اداره تعاون اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
ترازنامه منتهــی بــه ۱2/2۹/ ۱3۹7 بــه تصویب مجمــع عمومی رســید. بهاره متولــی کدملی 
فردوســی  فــروغ  0533۶۹۱۶۶۴و  کدملــی  فردوســی  ۱2۸۹۶0۸00۸ومحمدعلــی 

کدملی۱2۹30۴۴۹70 به عنوان اعضای هیأت تصفیه برای مدت 2 سال انتخاب گردیدند. 
نشــانی محل تصفیه خانه اصفهان، خیابــان ماه فرخی، کوچــه گل آرا۱۶، مجتمع پــارک، واحد 7 

کد پستی: ۸۱۹۴۸۱5۴57 تعیین گردید.

 اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسســات غیرتجاری اصفهان 
)7۸۸۴5۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مصرف کارکنان آموزش و پرورش ناحیه سه اصفهان شرکت تعاونی به شماره 
ثبت ۸۸۶0 و شناســه ملی ۱02۶02۹۹5۱3 به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی مورخ 
25/0۴/۱3۹۸ و نامه شماره ۴30۴7 - 0۱/05/۱3۹۸ اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی شهرستان 

اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
مهدی اسماعیلی به شماره ملی ۱2۸۶۸۹3۹25 وحسین معتمدی به شماره ملی ۱2۸۶50۹5۴۸و 
غلامرضا رحمتی حســین آبادی به شــماره ملــی ۱2۸۸7035۶2بــه عنوان بازرســان اصلی و 
اصغر رضایی خســروآبادی بشــماره ملی ۱2۸۴5۱۸۸۸۴ و بهمن حاج هاشــمی بشــماره ملی 
۱۱۹۹7۱2۱0۸ به عنوان بازرســان علی البدل برای مدت یک سال مالی انتخاب گردیدند. آخرین 
رقم سرمایه به مبلغ ۱۹۱70۴37۶0۱ ریال گزارش گردید. تراز منتهی به سال مالی 2۹/۱2/۱3۹7 

تصویب شد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان 

)7۸۸۴5۹(

آگهی تغییرات شرکت

تاسیس شرکت تعاونی بهیان کرامت اصفهان درتاریخ 30/۱۱/۱3۹۸ به شماره ثبت ۶۴۱۴2 به شناسه ملی ۱۴00۹00۴53۶ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر 
جهت اطلاع عموم آگهی میگردد.

 - موضوع : تأمین و اداره واحد خدمات بهداشتی درمانی در زمینه ی ارائه خدمات بهداشتی و پیشگیری، تشخیصی و درمانی – توانبخشی و ارتقاء سلامت به مراجعین و اعضا براساس مجوز 
دریافتی و تعرفه و استانداردها و دستورالعمل های ابلاغی از سوی وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی. تأمین امکانات بهداشتی، درمانی مورد نیاز شرکت اعم از وسائل، تجهیزات و اموال 
منقول و غیرمنقول. تجهیز واحدهای بهداشتی، درمانی واگذار شده از سوی وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی از محل تسهیلات دریافتی و سرمایه شرکت. ارائه خدمات حمایت، پشتیبانی 
و تدارکاتی به مراکز پزشکی، بهداشتی و توانبخشی. ارائه خدمات نظارتی، کارشناسی و مدیریتی به سازمانها و نهادهای دولتی و غیردولتی در زمینه های پزشکی بهداشتی و توانبخشی. تهیه و 
تولید و توزیع وسائل، تجهیزات، ملزومات بهداشتی – درمانی و داروئی. فراهم نمودن زمینه و ارائه خدمات بهداشتی و درمانی در سایر کشورها تبصره ۱: شرکت می تواند برای انجام امور مندرج 
در بالا با رعایت مقررات و اساسنامه و قراردادهای منعقده از سرمایه و ذخائر موجود، اعتبارات، سرمایه گذاریهای بخشهای دولتی، عمومی، تعاونی، بانکها، وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
سازمانها و شرکتهای بیمه و اشخاص حقیقی و حقوقی دیگر، هدایای نقدی و جنسی افراد و مؤسسات استفاده نموده و اقدام به اخذ اعتبارات و تسهیلات بانکی نماید. تبصره 2: در صورتیکه از 
طریق وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و سایر ارگانهای دولتی یا عمومی ذیربط ضوابط و مقرراتی در زمینه نوع و نحوه کار و اشتغال وسائل، تجهیزات، تأسیسات و اماکن مورد نیاز فعالیت 
قانونی شرکت و سایر موارد مربوط وضع شده باشد شرکت مکلف به رعایت آنهاست. تبصره 3: شرکت می تواند مواد اولیه، وسائل و تجهیزات، واحدهای بهداشتی، درمانی، آزمایشگاهی، داروخانه 
و سایر نیازمندیهای خود را بطریق مقتضی و مقرون به صرفه تأمین نموده و در جهت تحقق اهداف شرکت در صورت موافقت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در مؤسسات بهداشتی، 
درمانی، تولیدی تعاونی و دیگر نهادهای اقتصادی سرمایه گذاری کند و یا اقدام به خرید سهام بیمارستانها، مراکز بهداشتی، درمانی کارخانجات و مؤسسات دولتی و غیردولتی مرتبط نماید. 
تبصره ۴: شرکت مکلف است در جهت ارتقاء دانش و مهارتهای فنی و شغلی اعضای خود با دستگاهها و مؤسسات ذیربط همکاری نموده و موجبات شرکت هیأت مدیره، مدیرعامل، بازرس/ 
بازرسان و دیگر اعضا را در دوره های آموزشی و تخصص مربوط فراهم نماید. تبصره 5: در صورتیکه برای انجام هریک از فعالیتهای موضوع تعاونی، نیاز به اخذ مجوز از مراجع ذیصلاح قانونی باشد 
تعاونی مکلف به اخذ آن است. اخذ وام قرض الحسنه و سایر تسهیلات اعتباری از منابع بانکی و دیگر مؤسسات مالی اعتباری و اشخاص حقیقی و حقوقی دیگر. اخذ کمک و هدایای نقدی و 
غیرنقدی از دولت ، اشخاص حقیقی و یا حقوقی. تودیع وجوه به حساب سپرده بلندمدت و کوتاه مدت در بانکها. مشارکت با اشخاص حقیقی و حقوقی با اولویت تعاونی ها. سرمایه گذاری و خرید 
سهام اتحادیه تعاونی مربوطه و یا سایر شرکتها و مؤسسات عمومی ، تعاونی و یا خصوصی. مشارکت دادن اعضاء و خصوصاً مدیران تعاونی در دوره های آموزشی تخصصی برای ارتقای سطح تولید 
و خدمات. - مدت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود - مرکز اصلی : استان اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، محله شهید مطهری ، کوچه شهید موسوی)۱۱( ، خیابان 
شهیدآیت الله مطهری ، پلاک -3 ، پلاک فدیمی 5 ، طبقه همکف ، کدپستی ۸۱۸7۹۸7۴3۱ - سرمایه شخصیت حقوقی : سرمایه شرکت تعاونی مبلغ ۱۴0000000 ریال است که  به 7000 
سهم 20000 ریالی منقسم گردیده است که مبلغ ۴۹000000 ریال آن نقداً توسط اعضاء  پرداخت گردید. - اولین مدیران : سیدکمال صدیقی رنانی به کدملی ۱2۹027۱۱۶۱ بسمت رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل، میثم بهرامیان رنانی به کدملی ۱2۹2202۸3۱ بسمت نائب رئیس هیات مدیره ، محمدکاظم سلطانی به کدملی ۱2۸32۱۸۹۴۱ بسمت منشی هیات مدیره ، علی 
اصغر یاری پور به کدملی 33۴۱۱۸۱0۴0 و غلام رضا یاری پور به کدملی 33۴۱۱77۱75 بسمت اعضاء علی البدل هیات مدیره برای مدت سه سال انتخاب گردیدند. - اسامی بازرسین : کریم 
احمدی رنانی به کدملی ۱2۹02۸۸۴37 بسمت بازرس اصلی و محمدرضا علیجانی رنانی به کدملی ۱2۹3۱73533 بسمت بازرس علی البدل تعاونی برای مدت یکسال مالی انتخاب شدند. 
- دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت پس از تصویب هیأت مدیره با امضاء آقای/خانم سید کمال صدیقی رنانی )مدیرعامل( به اتفاق میثم بهرامیان)نائب رئیس( و در 
غیاب .میثم بهرامیان با امضای محمد کاظم سلطانی رنانی ).منشی( همراه با مهر شرکت و اوراق عادی و اداری به امضای مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. - اختیارات مدیر عامل : 

طبق اساسنامه - به استناد نامه شماره ۱0۹02۴ مورخ 0۶/۱۱/۱3۹۸ صادره از تعاون شهرستان اصفهان.

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۸۸۴5۸(



در  که  آلمانی-  شناس  جامعه  زیمل  جوزج 
اوایل قرن بیستم چشم از جهان فروبست- از 
جمله جامعه شناسانی بود که به ساخت تیپ 
آثارش  در  او  داشت.  علاقه  بسیار  اجتماعی 
و  ماجراجو  ولخرج، غریبه،  تیپ خسیس،  از 
تیپِ  دو  توصیف  در  مثال  برای  نوشت.  فقیر 
»خسیس« و »ولخرج« معتقد بود که خسیس خوشبختی را صرفا در 
داشتن پول می بیند بدون آنکه به بهره مندی از پول و لذت حاصل از 
آن فکر کند. در مقابل، آدم ولخرج از لذت فوری که از خرج کردن پول 
به دست می آورد خشنود است. در این نوشته کوتاه با تأثیر از میراث 

زیمل، تلاش می شود تا تیپ اجتماعی » بی شرف« معرفی شود.
تیـپِ اجتماعـی بی شـرف در همـه عرصه هـای جامعه، از صـدر تا ذیل 
آن، قابـل شناسـایی اسـت و محـدود به حرفه خاصی نیسـت و همانطور 
کـه از نـام آن پیداسـت »بـی شـرفی« در کـردار مهـم تریـن ویژگی آن 
اسـت. در سیاسـت، در اقتصاد، در فرهنگ و در اجتماع می توان مصداق 
هـای بـی شـرفی را دیـد. در عرصـه اقتصـاد، »آدم بـی شـرف« همواره 
خـودش را آدمـی زرنـگ و فرصـت سـاز مـی دانـد. او بی شـعور نیسـت 
ولـی همـه شـعورش را در جهـت تحکیـم منافـع فـردی اش بـکار مـی 
گیـرد. اگـر جامعـه گرفتـار ویـروس کرونـا مـی شـود او تلفـن را برمـی 
دارد و بـا جاهـای مختلـف تمـاس می گیـرد و در یک روز تعـداد زیادی 
ماسـک و مـواد ضدعفونـی کننده را بـه انبارها منتقل می کند و سـپس 
بـا فـروش آنهـا میلیون ها تومـان به جیب مـی زند. او به فرصت سـازی 
اقتصـادی در پـس هر بـلا یا مصیبتی می اندیشـد. با بـروز هر مصیبت، 
او از خوشـحالی در پوسـتش نمـی گنجـد چـون فکـر می کنـد نردبانی 
بـرای ارتقـاء یافتـه اسـت. به همیـن دلیل به هنـگام رانندگی به شـکل 
تحسـین آمیـزی در آینۀ ماشـین، خودش را تماشـا می کنـد و به خاطر 
شـکار فرصـت هـا بـا چشـمک زدن در آینـه بـه خـودش مـی گویـد » 

مخلصیـم قربان«.
سـلبریتی هایـی که در اوج هـراس مردم برای مواجهه بـا کرونا به تبلیغ 
تجـاری کالاهـای در انبـار مانـده مـی پردازنـد، اسـتادِ داوری کـه حتی 
یـک سـطر از پایـان نامـه دانشـجو را نخوانده اسـت ولی در جلسـه دفاع 
یـک سـاعت درباره ضعـف های پایـان نامه حـرف می زند، مأمـوری که 
علیرغـم تأکیـد فرمانـده اش بر عدم برخـورد فیزیکی با دانشـجویان، به 
دلیـل ناکامـی هایـش در ادامـه تحصیـل دانشـجویان را کتک مـی زند، 
فـردی کـه دو سـال اسـت در مقابـل داروخانه ها می ایسـتد و با نشـان 
دادن نسـخه و جلـب ترحـم مـردم از آنـان اخّـاذی می کنـد، مقامی که 
صحبـت هایـش را در جلسـات بـا خوانـدن سـوره ای از قـرآن آغـاز می 
کند و به دوسـتان صمیمی اش می گوید که راه پیشـرفت در جمهوری 
اسـلامی همیـن تظاهـر اسـت،  مدّاحـی کـه پـس از مجلـس ترحیم و 
پـس از شـمارش ولـع آمیز اسـکناس هـای داخـل پاکت سـفید، آنرا به 
سـمت پـدر متوفی پرتاب می کنـد و می گوید» حاجی مـارو گرفتی؟«،  
پزشـکی کـه در راهروهای بیمارسـتان بریـدۀ یک کاغذ منـدرس حاوی 
شـماره کارت را بـه خانـواده بیمار می دهد و به آنـان می گوید که کاری 
بـا بیمـه و بیمارسـتان نـدارد و تا پیامک واریز بیسـت و هشـت میلیون 
تومـان را دریافـت نکنـد عمل مریض را آغـاز نخواهد کرد، مسـئولی که 
مسـتقیم بـه دوربیـن نـگاه مـی کنـد و لبخندزنان بـه مـردم دروغ می 

گویـد، نمونـه هایـی از تیپ بی شـرف اند. 
بیـن »بـی شـرفی اولیـه« و »بـی شـرفی ثانویـه« بایـد تمایز قائل شـد. 
هـر فـرد معمولـی ممکـن اسـت به ناچـار یا بـه هـر دلیلـی در اوقاتی از 
زندگـی اش بـی شـرفی بورزد. در اینجا »بی شـرفی« می آیـد و می رود. 
موقّـت و گذراسـت. در بـی شـرفی اولیـه فرد هنـوز می تواند بی شـرفی 
خـود را تشـخیص دهـد.  او مـی داند که بی شـرفی ناپسـند اسـت و در 
خلـوت خـود از بی شـرف بـودن شـرمگین اسـت و خودش را سـرزنش 
مـی کنـد. ولی در بی شـرفی ثانویه، »بی شـرفی« بخشـی از شـخصیت 
فـرد می شـود. بی شـرفی مـی آید، رسـوخ می کنـد و می مانـد. در بی 
شـرفی ثانویـه مـرز بیـن فرد و بی شـرفی مشـخص نیسـت. بی شـرفی 
همـان فـرد و فرد همان بی شـرفی می شـود. در اینجا فرد بـا افتخار بی 
شـرفی اش را فریـاد مـی زند. در کل، بی شـرفی به عنـوان روش تبدیل 

بـه منـش فرد می شـود.
جامعـه ایـران شـکاف های اجتماعـی فراوانـی دارد که شـکاف قومیتی، 
شـکاف مذهبی، شـکاف طبقاتی، شـکاف جنسیتی، شکاف نسـلی از آن 
جملـه انـد. ولـی به نظر مـی آید که مهم ترین شـکاف جامعـه ایرانی در 
این روزهای سـخت، »ابَرَشـکاف شـرافتمند / بی شـرف« باشـد. منظور 
آنکـه در همـه شـکاف های اجتماعی یادشـده مـی توان به دنبال سـنخ 
بـی شـرف گشـت. بـرای مثـال این روزهـا هم فقیـر و هـم ثروتمند می 

توانند بی شـرف باشـند. 
ایـن روزهـا به دلیل بحران های اقتصادی و اجتماعی گسـترده، وسوسـه 
هـای گوناگونـی به سـراغ مان مـی آید. وسوسـه هایی که تحقـق آنها با 
پایمـال کردن منافع جمعی به نفع منافع فردی میسـر اسـت. در نتیجه 
شـرافتمند ماندن این روزها آزمونی سـخت برای هر ایرانی اسـت. تصور 
جامعـه ای کـه در آن بـی شـرفی اولیـه بـه بی شـرفی ثانویه سـوق یابد 
تصوری ترسـناک اسـت.  روزی که دیگر نه شـاهد سـنخ بی شرف، بلکه 

شـاهد جامعه ای بی شـرف باشیم.

ابن بطوطــه را به عنــوان یکی از 
بزرگتریــن جهانگــردانِ تاریخ 
هفتصد  حــدودِ  می شناســند. 
ســال پیش، از مراکش راه افتاد و 
کشــورهایی که الآن به نام مصر، 
ســوریه، عربســتان، ایران، هند، 
چین، مالدیو، فیلیپین، روسیه، اسپانیا یا سومالی می شناسیم 
را دید و حتی در دربار بعضی پادشــاهان هم منصب گرفت. 
سفرنامۀ ابن بطوطه سرشار از نکته و نمک است. بخشي که 
این روزها مدام در ذهنِ من تکرار می شود مربوط است به عبور 
او از یک بیابانِ بسیار گرم و بی آب و آبادانی، جایی در عربستانِ 
کنونی. صحرایي که باید با سرعت از آن عبور کرد تا گرفتارِ 
گرمای جهنمیِ آن نشوند. او داســتاني راجع به این صحرا 

شنیده و بازگو می کند:
" نعَوذُ بالله تو گویی جهنم است! در یکی از سال ها باد سَمومي 
)باد بســیار گرم و زهرآگین( که این جا می وزَد مشــقّات و 
مصائبِ بزرگي برای حجاج به بــار آورد: ذخیرۀ آب به پایان 

رسید". 
با تمام شــدنِ ذخیرۀ آب، آن ها که پولدارتر بودند شــروع 
کردند به خریدنِ آب از دیگران. با وجود تقاضایِ بالا و عرضۀ 
بسیار کم و بسیارمحدود، کار به حراج می کشد و آنان که آب 
داشتند، آن را به بالاترین پیشنهاد می فروختند. عده ای هم که 
پول نداشتند، نظاره گر این حراجی بر سر جان بودند. آن قدر 

تقاضا زیاد بود که ابن بطوطــه می گوید »یک خوراک آب به 
هزار دینار خرید و فروش شــد«. در آن روزگار با چهل دینار 
می شد اســب خرید. تصور کنید که شخصی بیست و پنج 
اسب داده اســت تا ظرف آبي بخرد. آب فروشانِ گران فروش 
خوشحال از معاملۀ پر ارزش خود بودند و گمان می بردند که 
با آبی که برایشان باقی مانده می توانند به شهر بعدی برسند. 
آب خَرانِ گران خَر نیز خوشحال بودند که زنده خواهند ماند و 

دینار دادند تا جان به در برََند. 
پردۀ آخر داســتان اینست که » وَ مَاتَ مُشــتَرِیها وَ بائعُِها: و 
سرانجام، فروشــنده و خریدارِ آن هر دو تلف شدند«. آن ها 
که پول داشتند و خریدند و آن ها که آب داشتند و فروختند 
و آن ها که پول نداشتند و آب نداشتند، همگی مُردند. همه 
در آن معامله متضرر شدند چون مورد معامله اصلاً آب و پول 

نبود؛ که جان بود.
چرا این را گفتم؟ چند روز پیش، کسي تعریف کرده بود که 
در داروخانه خانمي آمده تا ماســک بخرد و فروشنده گفته: 
»نداریم«. آن زن با اســتیصال از داروخانه خارج می شــده 
که متصدی به او گفته: »البته ده هــزار تومانیش موجوده!« 
و زن پاســخ داده: » *بدبختِ* حریص! تو اگر می فهمیدی 
این ماســک رو مفت می دادی به مردم تا کسي خودت و زن 
و بچه ت رو مریض نکنه«. عجب حرفِ عمیقي! این بلای دور 
از انتظار که این روزها در ایران افتاده اگر مهار نشــود همان 

معامله اي را با مردم می کند که عطش با آن کاروان  کرد. 

سال پنجم
شماره صد و بیست و یک

۱3 اسفند ۱3۹۸
۸ رجب ۱۴۴۱

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ:  آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره 5 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ۸۱5۸۹۸۱۸۶5
 تلفن: 03۱-32۶۱7۸5۹

 توزیع:آرمان پخش

سخنگوی ستاد حذف یارانه وزارت  کار  گفت: »موالید جدید به شرط اضافه شدن در فهرست 
یارانه بگیران، به فهرست معیشتی  بگیران هم اضافه خواهند شد اما اگر خانواده، تازه متولد شده 
مشمول یارانه نقدی و معیشت نباشد، عملا مشمول نخواهد شد.« درحال حاضر ۱۸ میلیون 
خانوار مشمول طرح معیشت هستند. همچنین طبق پیشنهاد کمیسیون تلفیق بودجه  سال 
۹۹ قرار است منابع یارانه نقدی و معیشت ادغام و به حدود 7۶ میلیون نفر یارانه پرداخت شود. 
براین اساس دهم هر ماه یارانه معیشت به حساب سرپرستان خانوار مشمول واریز می شود.

علی موید خرم آبادی، رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: »سالانه حدود 
۱2 میلیارد دلار کالای قاچاق به کشور وارد می شود و با واردات این کالاها میلیون ها 
شغل از بین می رود.« او به فارس گفت: »بعد از رجیستری تلفن همراه درحال حاضر 
بیش از ۹۹ درصد واردات تلفن همراه به صورت قانونی انجام می شود و این کار بیش از 
2 هزار و 500 میلیارد تومان در  سال ۹7 برای کشور آورده داشته و پیش بینی می شود 

آورده آن در  سال ۹۸ بیشتر از  سال ۹7 باشد.«

سالانه12میلیارددلارکالایقاچاقواردمیشودنوزادانیارانهمعیشتمیگیرند

 کرونای 
دولت زدگی!

در اوصاف سنخِ
 " بی شرف"
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هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

پردۀ آخر داستان
نگاره

کرونا

بازار

واه
یخ

 عل
ین

رد
ف

اگر در  آزاد  بازار  کسانی می گویند 
تامین سیب زمینی و پیاز و خودرو 
و رایانه خوب عمل کند، از پس مهار 
ایپدمی ها مثل سارس و ابولا و کرونا 
بر نمی آید، اینجا باید دست به دامن 
های  استدلال  شود  می  شد.  دولت 
خوبی آورد که چنین نیست و بازار 

اینجا هم بهتر می درخشد.
اما به طور خاص بد نیست به مورد 
خاص قرنطینه بپردازیم، کسانی می 
گویند برای جلوگیری از شیوع شدید 
یک بیماری، ناگزیر به محدود کردن 
شدید رفت و آمد افراد ایم که البته 
به سود همه است، ولی این نیازمند 
یک دولت قدرتمند است که بتواند 
در شرایط اضطراری و استثنایی این 
بتوان  انجام دهد، بعید است  کار را 
در با سازوکارهای بازار به این هدف 
رسید، وانگهی در بازار حرف از مبادله 
داوطلبانه و محدود نکردن آزادی افراد 
است، چطور می توان بدون درجاتی 
از زور کارهایی مثل قرنطینه کردن را 

انجام داد؟
ایراد از مشخص نبودن حقوق مالکیت 
است، اساسا در جامعه ای که حقوق 
شده  مشخص  خوبی  به  مالکیت 
ندارد.  موضوعیتی  قرنطینه  باشد، 
اجازه دهید توضیح دهم، شما کاملا 
مختارید از دیدار افراد مشکوک در 
ملک شخصی خودتان سرباز بزنید، امر 
دولت یا حضور دیگری لازم نیست که 
شما نگران سلامت خود باشید، ملک 
شماست و هرکسی نمی تواند وارد آن 
شود. می توانید در محل کسب خود 
افرادی را که علایم بیماری دارند راه 
ندهید یا با شرایط خاص خدمت ارائه 
کنید و کالا بفروشید، زیرا می دانید که 
دست رد به سینه مشتری زدن البته 
بد است، ولی از آن بدتر سوء شهرت 
به خطرناک بودن محل کسب است. 
از این روست که انگیزه کافی دارید که 
در حد توان این اطمینان به مشتریان 
داده شود که خطری آنها را تهدید نمی 
کند، چیزی که در همین چند روز 

اخیر نشانه هایش را می بینیم.
اگر فرض کنیم تکلیف مالکیت همه 
جا به خوبی روشن است و به اصطلاح 
کار صاحب داشته باشد، همان منطقی 
که برای خانه و محل کسب شما حاکم 
است، بر قلمرو بزرگتری مثل کشور 
هم حاکم خواهد بود. نیازی به دولت 
و به اصطلاح قرنطینه نیست، خود 
افراد بهتر از هر کسی حواسشان به 

مایملکشان هست. 
آنچه آمد شاید رادیکال به نظر برسد و 
با وضع موجود فاصله داشته باشد، ولی 
استدلالی قدرتمند است که شاید ما 
را به فکر بیندازد از این کرونای دولت 
زدگی کمی فاصله بگیریم، ما قرن ها 
بدون دولت زندگی کرده ایم و کاری 
نتوانند خودشان  ها  آدم  که  نیست 
انجام دهند و حتما باید بر عهده مشتی 
بوروکرات سیاست زده نالایق گذاشته 

شود، والله اعلم.

 منصوره دهقانی

بعد از تلاطم های اخیر در بازار ارز و طلا دوباره این سوال زیاد مطرح می شود که 
کدام سرمایه گذاری مناسبتر است؟ چیزی که به وضوح می توان دید این است 
که تورم انتظاری مردم بالا رفته است. و این انتظار با توجه به تداوم بی انضباطی 

مالی دولت و سرعت خلق پول اشتباه نیست.
مسئله این است که کدام دارایی بازدهی بیشتری حاصل خواهد کرد؟ 
سرمایه گذاری مستقیم )مثلا در استارت آپ ها(، ارز، مسکن، زمین، طلای 
آبشده، سکه، سهام شرکت ها، اوراق با درآمد ثابت، بانک، بازار ابزارهای 
مشتقه و... گزینه های متعددی هستند که پیشِ روی سرمایه گذار قرار دارد. 

سرمایه گذار باید کدام را انتخاب کند؟
 اولین پاسخ در دانش مالی این است: سبد دارائی تشکیل بدهید. اما پاسخ 
دقیق تر وابسته به میزان ریسک پذیری شما خواهد بود. اکثر ماها افرادی 
ریسک-گریز هستیم و تمایل داریم به ازای یک بازدهی مشخص، ریسک 
کمتری داشته باشیم. مشکل اینجاست که ریسکی که ما به دارائی های 
مختلف نسبت می دهیم »ریسک ادراکی« ما است. یعنی ممکن است یک 
دارایی برای من ریسکی به نظر برسد، اما برای کسی که دانش و اطلاعات)و 
یا رانت( قویتری از من دارد آن دارایی بدون ریسک باشد! پس من سهم آن 
دارایی را در سبدم کاهش می دهم ولی کسی که از من قویتر است، آن را در 

سبدش زیاد هم می کند!
بنابراین شهود دومی که دانش مالی به ما می دهد این است: دانش و اطلاعاتتان 

درباره دارایی ها را زیاد کنید.
اول: هر جا که سرمایه گذاری کنید تا سال آینده سود خواهید کرد.)حتی در 

بانک!(
دوم: مهم این است که سرمایه گذاری شما بیشترین بازده را در مقایسه با سایر 

گزینه ها داشته باشد.
سوم: باید سبد دارایی تشکیل داد.

چهارم: باید به طور پیوسته اطلاعات و دانش 
خود در مورد گزینه های سرمایه گذاری را 
افزایش دهیم و سبد دارایی را متناسب با 

اطلاعات و دانش جدید تعدیل کنیم.
برای به کارگیری مبانی نظری فوق باید بعضی 
پارامترها را تخمین بزنیم. در زیر حدس هایی 
در مورد بعضی گزینه ها ارائه می کنم: فرض 
کنیم نرخ ارز از ۱۶هزار تومان به ۱۸هزار 
یعنی ۱2,5  این  پیدا کند.  افزایش  تومان 
درصدبازدهی. اگر نرخ هر اونس طلا از حدود 

۱۶00دلار به 2000دلار افزایش پیدا کند می شود 25درصد. بنابراین طلای 
آبشده در ایران به اندازه )۱,25(*)۱,۱25(-۱  درصد رشد خواهد داشت: 
یعنی حدود ۴0درصد. با توجه به رابطه مستقیم قیمت سکه با طلای آبشده 
و همچنین حباب مثبتِ آن در دوره رشد قیمت، احتمالا بازدهی سکه کمی 
بیشتر از ۴0درصد خواهد بود. قیمت مسکن احتمالا متناسب با نرخ تورم رشد 
خواهد داشت. یعنی بازدهی کمتر از ۴0درصد. بانک و اوراق با درآمد ثابت 

بازدهی کمتر از 20درصد خواهند داشت.
در مورد سایر گزینه ها نمی توان حکمی کلی داد. مثلا همچنان در بازار سهام 
شرکت هایی وجود دارند که امکان بازدهی های بالای صدرصد را دارند! با 
اینحال، اگر کسی پرتفویی بسیار متنوع داشته باشد احتمالا می تواند از این 
لحظه)شاخص حدود500هزار( بیش از ۴0درصد بازدهی از بازار سهام کسب 

کند. این یعنی بنده ادعا می کنم شاخص بازار سهام اعدادی بالاتر از 700 هزار 
را هم به راحتی خواهد دید. همچنین بازار رمز-ارزها)مثل بیتکوین( احتمالا با 
توجه به تضعیف روزافزون دلار سقوط و نزول های زیادی را تجربه خواهد کرد 

که کسب بازدهی از آن وابسته به عملکرد شخصی است.

جمع بندی کاربردی:
بیشترین بازده را بازار سهام خواهد داشت. )بیش از ۴0درصد(؛ در رتبه بعدی 
سکه قرار دارد. )بیش از ۴0درصد(؛ در رتبه سومِ بازدهی، طلای آبشده است.

)حدود ۴0درصد(؛ در رتبه چهارم مسکن قرار دارد. )بین 20 تا ۴0درصد(؛ در 
رتبه پنجم بازار پول )و اوراق با درآمد ثابت( قرار دارد. )حدود20درصد( و در 

رتبه آخر، ارز قرار می گیرد. )حدود ۱2 درصد(

پولمان را کجا سرمایه گذاری کنیم؟

  امیرحسین خالقی

8 اشتباه مهلک در مصاحبه شغلی

مصاحبه

استخدامی حدود ۴0 دقیقه  زمان یک مصاحبه  میانگین 
یک  در  مدیرشرکت کننده  از 2000  درصد  اما 33  است، 
نظرسنجی اظهار کردند که آنان در ۹0 ثانیه اول مصاحبه 

خواهند فهمید که آیا داوطلب را استخدام می کنند یا خیر!
مدیران اشتباهات زیر را به عنوان دلایل اصلی رد داوطلب 

برشمردند:
70 درصد اعتقاد داشتند داوطلبان استخدام از نظر ظاهر 
و پوشش بیش از حد غیررسمی در جلسه مصاحبه ظاهر 

شدند.
تماس  نبودند  قادر  استخدام  متقاضیان  ۶7 درصد گفتند 

چشمی برقرار کنند.

55 درصد به خاطر نحوه از در وارد شدن مصاحبه شونده به 
اتاق مصاحبه.

۴7 درصد مدیران ابراز می کردند که داوطلبان استخدام هیچ 
اطلاعاتی درباره شرکتی که برای مصاحبه آمده اند نداشتند.

3۸ درصد مدیران به خاطر کیفیت صدا و میزان اعتماد به 
نفس و هم چنین نداشتن لبخند متقاضی را رد کردند.

33 درصد دلیل رد کردن را نوع نشستن متقاضی هنگام 
مصاحبه بیان کردند.

2۶ درصد بد دست دادن متقاضی را دلیل رد شدن می دانند.
2۱ درصد یکی از دلایل رد شدن متقاضی را دست به سینه 

نشستن او هنگام مصاحبه عنوان کردند.

info@eghtesadbazar. ir
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